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December
8-án 8–20 óráig
Herkules (Budakalász)
15-én 16–20 óráig
Kőhegy Gyógyszertár (Pomáz)
22-én 16–20 óráig
Viktória (Budakalász)
Karácsonyi ünnepek alatt:
24-én 13–20 óráig
25-én 8–20 óráig
26-én 8–20 óráig
István Király (Pomáz)
29-én 8–20 óráig
Viktória (Budakalász)

A gyógyszertárak vasárnapi  
és ünnepi ügyelete

Római katolikus miserend
Vasárnap
8:00: (Pomáz – plébániatemplom)
(9:30 Csobánka – templom)
11:00 (Pomáz – plébániatemplom!
18:00 (Pomáz – plébániatemplom)

Hétköznap
hétfő, csütörtök 7:00 (plébániatemplom)
kedd, péntek 18:00 (plébániatemplom)

Szombat – előesti vasárnapi mise
18:00 Szent Miklós kápolna!

A nyári miserend is a fenti időpontok 
szerint alakul.

Lejtényi Emánuel
plébániai kormányzó

István király
Gyógyszertár

Vörösmarty
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T É L I   N A P F O R D U L Ó 

A Honalapítás Emlékmű Egyesület 
2019. december 21-én 15 órától 

Pomázon, a Klisszán lévő emlékműnél tartja 
hagyományos téli napfordulós ünnepségét, 

amelyre szeretettel meghívja Önt és kedves családját.

Vendégünk:
Leidinger István polgármester úr

és Dr. balázs József tanár úr

Előadás címe: 
„miért december 24-én van karácsony?”

A műsorban közreműködnek:
A pomázi zeneiskola méhes-kara, 

Halma marci és mások.
Az érdeklődőket pogácsa, forralt bor és tábortűz várja.

S a j t ó kö z l e m é n y

A „HÁsZ” Építőipari Kft. 58,95 millió forint vissza nem 
térítendő támogatást nyert a „Mikro-, kis- és középvállal-

kozások eszközberuházásainak támogatása Pest megye 
területén” című pályázati kiíráson „A HÁsZ Kft. eszközberu-

házása” megnevezésű beruházásával. 

A támogatás forrása:

Pest megye Területfejlesztési Koncepciója 2014-2030 és 
Pest megye Területfejlesztési Programja 2014-2020 megva-

lósításához nyújtandó célzott pénzügyi támogatás

A támogató neve:

Pénzügyminisztérium

A fejlesztés célja a cég építőipari és asztalosipari tevékeny-
ségének kapacitásbővítése, valamint a termelés színvonalá-

nak növelése volt.

A megvalósítás helye:

2314 Halásztelek, Mária u. 36/A

A támogatott tevékenység megkezdésének 
és befejezésének időpontja:

2018. év 08. hó 01-től 2019. év 10. hó 14-ig  

A projekt keretében földmunkagépek és asztalosipari gépek 
kerültek beszerzésre. A fejlesztés nagymértékben hozzájá-
rul a cég termelékenységének javulásához, modernizálásá-
hoz, versenyképességének, hatékonyságának növeléséhez, 

valamint a foglalkoztatottak számának növeléséhez.

eladó építési telek
LKe 3-as övezetben, 1435 
nm-es közművesített telek 
eladó a református temp-
lomhoz közel, csendes 
helyen, szép kilátással.  
Telefon: 20/373-1676

Bojler szerViz
Hajdu és olasz bojlerek

javítását, cseréjét,
vízkőtelenítését vállalom

a hét bármely napján.
Tel.: 06-30/708-6052

Villanyszerelés
•	 elektromos	hibaelhárítás,
•	 szerelvények	(biztosítéktábla,	

konnektorok,	kapcsolók	cseréje)
•	 fogyasztók	szakszerű	bekötése,
•	 bojlerek	javítása	–	vízkötelenítése,
•	 lámpatestek	szerelése	–	javítása.

Tel: 06 30 879-0635
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Advent
– a várakozás
A 2019-es esztendő homokszemei lassan, de biztosan 
leperegnek Kronosz homokóráján, beléptünk az utolsó 
hónapba. Az év legsötétebb néhány hete kezdődött el, 
amikor is a Nap későn kel és korán nyugszik, és az éjszaka 
sötétje uralná a szíveket és a lelkeket. Az emberek – szinte 
ösztönösen – sorra gyújtják az ünnepi fényeket, a gyertya-
lángokat, hogy elűzzék a sötétséget. Várakozunk. Várjuk a 
Megváltót, várjuk a fény újjászületését, hogy örülhessünk 
és örömünkben megörvendeztessünk másokat is.

Az év nem kevés várakozást hozott. Az őszi önkormány-
zati választás után, szinte a kilencvenes évek rendszerváltó 
hangulata lett úrrá a pomáziak többségén. Civil szervező-
dések, tenni akaró közösségek alakultak, elindultak hasz-
nos társadalmi kezdeményezések, mindenki tenni akart a 
másikért, a városért, örülni akart és adni akart. Pedig tudtuk, 
hogy még befele megyünk a télbe, a nappalok még rövi-
dülnek, az éjszakák még hosszabbodnak. Gazdálkodásunk 
rendbetétele, számlatartozásaink rendezése, kötelezett-
ségvállalásaink áttekintése sok árnyékot vet még, amely 
az éjszakák hosszát és sötétjét tovább nyújtják. A sötétben 
sok akadályt, gáncsot vető lábat, elhelyezett csapdát kell 
kerülgetnünk, hogy el tudjuk indítani a várost egy gyümöl-
csöző fejlődés útján. Az átszervezést elkezdtük. Az akadá-
lyokat leküzdjük, mert tudjuk, hogy hamarosan újjászületik 
a fény és elűzi a rosszat, a sötétet, a gonoszt.

Kedves Pomáziak! Kívánok Önöknek boldog és meghitt 
ünnepeket, örömteli várakozást és szeretetteljes felismerést, 
hogy az embernek leginkább a másik emberre (és benne az 
isteni jelenlétre) van szüksége adventben és karácsonykor 
különösen.  Nem csak arra, hogy ott legyünk, hanem jelen 
legyünk egymás számára.  Egy város nem az utak minősé-
gétől, hosszától, a járdák állapotától lesz város, hanem az 
utakat, járdákat használók közösségétől, akik nem csak ott 
vannak, hanem jelen is vannak, ha kell.

Leidinger István
polgármester

Kellemes Karácsonyi Ünnepeket
és Sikerekben Gazdag

Boldog Új Évet Kívánunk! 
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A választások után gyorsan eljutott a lakos-
sághoz az információ, hogy az új városvezetés 
üres kasszát örökölt.

Mi is a helyzet valójában?
Az ilyenkor szokásos átadás-átvétel rendben lezajlott, majd pol-
gármesterünk mindjárt azzal szembesült, hogy a bankszámlákon 
szereplő összeg messze alatta marad a kifi zetésekhez szüksé-
ges összegnek. A város pénzkészlete átadáskor 184 és fél mil-
lió forint volt, de ebből 139 és fél millió forint pályázati pénz a 
bölcsőde építésére, ami a Magyar Államkincstár számláján van. 
Ha ezt levonjuk, és levonjuk a dolgozók fi zetésére külön rendel-
kezésre álló fi zetési számla 35 millió forintos összegét, amit még 
ki is kellett egészíteni, mert nem fedezte a következő havi bért, 
alig 6 millió forint maradt a szállítói számlák kiegyenlítésére.

Az átadás-átvétel dokumentumaiban kiegyenlítetlen szállítói 
számlák összege 127 millió forint volt. Ez még nem az összes 
kötelezettség, ehhez jön a korábban szerződésben vállalt, de 
még ki nem számlázott kötelezettségek összege. Az elmúlt hetek-
ben érkeztek is sorra a számlák, a kastély őrzéséről, pályázatírók 
sikerdíjáról, útjavítások, kisebb beruházások számláiról. Ehhez 
hozzájönnek még az intézmények havi rezsi számlái. Majd beér-
kezett a STRABAG Általános Építő Kft. számlája 95 millió forintról, 
amelyben három pályázati pénzből megvalósult beruházás vég-
számláit nyújtotta be a cég. Olyan számlákat tehát, aminek meg-
volt az előirányzata a költségvetésben, a pályázati összeg már 
korábban rendelkezésünkre állt. Sajnos a pénzt időközben más 
kifi zetésekre használták fel. A STRABAG Általános Építő Kft. szám-
lájával közel 300 millióra duzzadt a szállítói állomány. Felmerül a 
kérdés, miből fogjuk kifi zetni?

Az önkormányzat havi rendszeres bevételei állami fi nanszí-
rozásból származnak.  Ez kb. havi 30 millió forint, amit a város 
kötelező feladatainak ellátására kap. Óvodai, bölcsődei ellátás-
ra, szociális, egészségügyi feladatokra, a hivatal szolgáltatásaira, 
könyvtár működtetésére. Tudni kell, hogy az állami normatíva 
alapján elszámolt összeg nem elég a kötelező feladatok ellátá-
sára. A város a saját bevételeiből jelentősen kiegészíti. Sajnos az 
önkormányzat fi nanszírozása az utóbbi években folyamatosan 
romlott.

A helyi adóbevételek évente két alkalommal folynak be, már-
cius 15-i és szeptember 15-i határidővel. Ennek összege éves 
szinten 958 millió forint. A szeptember közepi helyi adókra, az 
éves adó felére már nem számíthatunk, látszik a táblázatban is, az 
egyes adószámlákon alig volt összeg az átadáskor.

December 20-ig várunk még bevételt helyi iparűzési adóból, 
amit a nagyobb cégek fi zetnek adóelőleg feltöltési kötelezettség 
címen. A pénzügyi csoportvezető kalkulációja szerint év végéig 

ezen a címen várható 76 millió forint adó. Intézményi működési 
bevételekből várható még 18 millió forint, és étkezési hozzájáru-
lásból közel 8 millió forint. Összesen 102 millió forint. Belátható, 
hogy ennyi nem lesz elég a közel 300 millió forint szállítói tarto-
zás rendezésére. Szükség lesz egy átvilágításra, hogy kiderüljön, 
mi okozta ezt a nagy defi citet. A korábbi időszakban képviselő-
ként, Hardi Péterrel közösen, több alkalommal is fi gyelmeztettük 
a városvezetést a túlköltekezésekre. Sajnos kevés foganatja volt.

Abban reménykedem, hogy ebben a nehéz, átmeneti idő-
szakban sokkal segítőkészebb hozzáállást fogok tapasztalni 
a hivatal gyakran túlterhelt dolgozói részéről. Ha ezen a nehéz 
helyzeten túljutunk, a következő évi költségvetést az óvatosság 
elvének megfelelően, átgondoltan, felelősségteljesen fogjuk 
megtervezni.

Megnevezés Záróegyenleg
Fizetési számla 35  289     512 Ft

Állami támogatási számla 49     775 Ft

Közfoglalkoztatás alszámla 1  091  964 Ft

Szociális bérlakás számla 20  655 Ft

Befejezett Víziközmű számla 125  196 Ft

Befejezett Víziközmű Déli Csat. számla 0 Ft

Befejezett Víziközmű Messalia számla 26  405 Ft

Befejezett Víziközmű Szelistye számla 280  241 Ft

Befejezett Víziközmű besz. alszámla 85 Ft

Építményadó számla 634  082 Ft

Telekadó számla 13  820 Ft

Tartós utazás idegenforgalmi számla 9  400 Ft

Iparűzési adó számla 1  212  260 Ft

Gépjárműadó számla 2  616  260 Ft

Pótlék beszedési számla 2 856 Ft

Bírság beszedési számla 2 230 Ft

Talajterhelési díj beszedési számla 38  690 Ft

Jövedelemadó beszedési számla 343  763 Ft

Eljárási illeték beszedési alszámla 25  935 Ft

Egyéb bevételek számla 270  211 Ft

Idegen bevétel elszámolása fi zetési számla 1  195  215 Ft

Helyi jövedéki adó beszedési alszámla 7 000 Ft

Közműfejlesztési besz. alszámla 45  555 Ft

Étkezés alszámla 751  069 Ft

Magyar Államkincstár 139  534  872 Ft

Bank összesen 183  587  051 Ft
Pénztár 956  225 Ft

Pénzkészlet összesen 184  543  276 Ft

Bankszámla kivonatok       Andrásné Murányi Borbála
2019. október 11.                   Pénzügyi és Ellenőrzési Bizottság elnöke 

Városunk pénzügyi helyzetéről

Miért vettünk fel hitelt?

ÖNKORMÁNYZATUNK

November 27-én, rendkívüli testületi ülésen, 200 millió forint 
folyószámlahitel felvételéről döntött a képviselőtestületi több-
ség.  Kényszerhelyzetben született a döntés, a város zavartalan 
működését kellett biztosítani. Az előző városvezetés fedezet 
nélkül túlköltekezett, nagy összegű kifi zetetlen számlákat hagy-
va maga után. Ennek egy részét az új városvezetés már rendez-
te, de még így is több mint 200 millió forint szállítói tartozás vár 
kifi zetésre.

A STRABAG Általános Építő Kft. három számláját, 95 millió forin-
tot, csak a hitel felvételével tudja jelenleg az önkormányzat idő-
ben kifi zetni. Év végéig ugyanis el kell számolni a kerékpárút és a 

Mátyás király utca felújítására elnyert pályázati pénzekkel, külön-
ben vissza kellene fi zetni a teljes összeget. Hitel kell a bérek kifi -
zetésére, mintegy 41 millió forint, illetve az óvodák, a bölcsőde 
és a többi intézmény működésére is kb. 20 millió forint. Jövő év 
elején a többi kiegyenlítetlen számlát – kb. 120 millió forintot 
– fogja sorra rendezni az önkormányzat. Egyetlen vállalkozónak 
sem marad adósa a város.

A felvett hitel éves kamata 1 napi BUBOR + 1% kamatrés, a ren-
delkezésre tartási jutalék összege 0.25%, ami éves szinten maxi-
mum 2,5 millió forint terhet jelent.
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Hardi Péter alpolgármesterrel beszélgettünk 
arról, miként igyekeznek megvalósítani a 
választási kampányban a lakossággal való hang-
nemváltásra, a civil szervezetekkel való kap-
csolattartásra és a felelős pénzügyi gazdálko-
dásra vonatkozó elképzeléseiket. Emellett arról, 
hogyan látja az elmúlt hetek egyik legnagyobb 
port kavart ügyét, a Sapezok Kft. felmondását.

Gondolta, hogy ekkora pénzügyi gondokat fognak meg -
 örökölni?

 – Azt gondoltam, hogy lesznek pénzügyi nehézségek, de ilyen 
mértékben üres kasszára nem számítottam. Egy rakás fele-
lőtlenül aláírt megrendelés várt bennünket, amiket annak a 
reményében vállalt be az előző városvezetés, hogy a sok beru-
házásnak köszönhetően majd biztosan megnyerik a válasz-
tást. Most ezt nyögjük, mert a számlákat ki kell fi zetnünk. Azon 
dolgozunk, hogy orvosoljuk és megoldjuk a nehézségeket.

A felelős és takarékos gazdálkodás hiányát többször felrótta 
az előző városvezetésnek. A kampányuknak is fontos része 
volt, hogy ebben más gyakorlatot vezetnek be.

 – A felesleges kiadásokat elzárjuk, a túlárazásoknak pedig 
egyszer és mindenkorra véget vetünk. Lehetőségek szerint 
pomáziaknak adjuk ki a munkákat. Ez ösztönzőként is hat, 
hiszen minél nagyobb egy pomázi vállalkozó bevétele, annál 
több embert alkalmazhat, bővülni tud, a városnak pedig több 
iparűzési adót tud befi zetni, amiből mi a települést tudjuk 
fejleszteni. Ez egy olyan folyamat, amitől egyre jobb lesz a 
pomáziaknak.

Az elmúlt hetek egyik legnagyobb port kavart ügye a Sapezok 
Kft. felmondása volt.

 – Már képviselőként érzékeltem, hogy a kastély körül valami 
nagyon nem kerek. Az látszott, hogy itt van egy hatalmas 
lehetőség, amibe a pomáziak öntik a pénzt, és mégis arányta-
lanul kevés pénz érkezik vissza a városhoz. Egy idő után aztán 
összeállt a kép. A Pomázi Zenekastély Nonprofi t Kft. – ami a 
város ma már egyetlen vállalkozása – egy rendkívül rossz és 
előnytelen szerződést kötött a Sapezok nevű céggel. A cég 
összesen alig valamivel több mint havi 600 ezer forint bérle-
ti díjat fi zetett, de még a fogyasztását, a rezsiköltségeit sem 
maga állta, hanem a pomázi adófi zetők. Többször kértem az 
előző városvezetést, hogy legalább szereljünk fel a rezsifo-
gyasztást mérő órákat, de mindig elutasítottak. A Sapezok a 
választások után két nappal máris felbontotta a szerződését. 
Ez a legékesebb bizonyítéka annak, hogy számukra az eddigi 
feltételek voltak az előnyösek, az új feltételeket pedig meg 
sem várták. A két napban még csak megkeresés sem érkezett 
tőlük, amiben rendezni szerették volna az új városvezetéssel 
a kapcsolatukat. Köztudott, hogy az esküvőrendezés, és annak 
különösen a lakodalom része, manapság bombaüzletnek 
számít. Az ügyfelek pedig, akik a lakodalmukat a kastélyban 
szerették volna megtartani, nem a Pomázi Zenekastély Non-
profi t Kft.-vel kötötték meg a szerződést, hanem a Sapezok 
nevű céggel. Évente 20-25 esküvőt rendeznek a kastélyban. 
Kétmillió forinttal számolva esküvőnként, ez 40-50 millió 
forintot jelent. Persze nyilván vannak költségek is, de így is 
ha fele költség, fele haszon, már egy fi llért sem kellene bele-
tennie az önkormányzatnak a kastély működésébe. Illetve a 

kastélyból származó haszon is az önkormányzatnál csapódna 
le, nem csak a kiadások. Most keressük az új ügyvezetőt, mert 
azóta Dikácz Péter, a Zenekastély Nonprofi t Kft. ügyvezetője 
is lemondott. Ráadásul kiderült, hogy a Sapezok több olyan 
szerződést is felbontott, amik már előre lekötött esküvőkre 
vonatkoztak. Roppant kellemetlen volt ez a város számára.

A választási kampányuk fontos pontja volt a lakossággal való 
hangnemváltás, és a civil szervezetekkel való kapcsolat meg-
változtatása. Hogy néz ez ki a gyakorlatban?

 – Legfontosabb, hogy tájékoztassuk a pomáziakat arról, mi tör-
ténik a Városházán, mert ez eddig elég ezoterikus, titokzatos 
volt. Mi ezen gyökereiben változtatunk, egy nyitott és átlát-
ható önkormányzatot képzelünk el. Ezen kívül a polgármester 
úr, több képviselőtársam és én is, folyamatosan beszámolunk 
a munkánkról a Facebook-oldalainkon. A lakosság számára is 
elérhetőek vagyunk. Nem kell egy hónapig várni fogadóórá-
ra, ha szabad a naptárunk, bármikor egyeztethetünk alkalmas 
időpontot a problémák megbeszélésére. A civilek számára 
átadjuk a Művelődési Házat, hogy térítésmentesen használ-
hassák annak helyiségeit. Ne legyen a teremhiány akadálya 
annak, hogy össze tudjanak jönni valahol. A kertbarátokat 
külön kiemelném a civil szervezetek közül, mert velük mél-
tánytalan dolog történt azzal, hogy kiebrudalták őket a Műve-
lődési Házból. Ezt máris orvosoltuk.

Újítás, hogy megemelték a városvezetés munkáját segítő 
bizottságok számát.

 – Eddig négy bizottság működött, a jövőben hat fog. Új lesz a 
Közbiztonsági-, illetve a Környezet- és Természetvédelmi 
Bizottság. Mindkét területre nagy hangsúlyt fektettünk a kam-
pányunkban, és úgy éreztük, hogy ha a pomáziak megtisztel-
tek a bizalmukkal, akkor ezt a két területet külön erősíteni 
kell. A bizottságok munkáját tartalommal töltjük meg, az elő-
terjesztések kidolgozásához pedig szakértőket is felkérünk.

Számos civil programon részt vett képviselősége idején. 
Alpolgármesterként is eljár majd ilyen megmozdulásokra?

 – Természetesen. Ilyen volt nemrég a faültetés a Szedres utcai 
játszótéren, ami egy nagyon szívem szerint való ügy. Persze a 
mértéket és arányt e tekintetben is meg kell találni. Ha állan-
dóan civilkedem, akkor nem jut időm városházi ügyek inté-
zésére. Ha viszont csak a döntéseket hozom meg az íróasztal 
mögül, akkor nem érzékelem, hogy mi történik Pomázon és 
elszakadok a lakosságtól. Ezt semmiképpen nem szeretném. 
Maradok az, aki voltam – megnövekedett lehetőségekkel.

Nagy Szilvia

Maradok az, aki voltam
– megnövekedett lehetőségekkel

Hardi Péter alpolgármester fát ültet a Szedres utcai játszótéren,
a Pomázi Ökokör által kezdeményezett programon

ÖNKORMÁNYZATUNK
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Pomázi Német Nemzetiségi Önkormányzat
Az önkormányzatunk öt fős, 
elnöke Varga Györgyné, tag-
jai Rezsnyák Ágnes, Dr. Tuzáné 
Ritter Erzsébet, Tóth Jánosné és 
Kerékgyártó Éva.
Legfőbb feladatunk a helyi német 
származású lakosok érdekkép-
viselete, a német nyelv és a hagyo-
mányok megőrzése. Kiemel-

kedőnek tartjuk a német nyelvet tanuló gyerekek támogatását, 
így a jó kapcsolat fenntartását a Pomázi Német Nemzetiségi 
Általános Iskolával és a német nemzetiségi csoportokat működ-
tető óvodával.
Nagyon fontos számunkra a testvérvárosi kapcsolatok ápolása 
Oberhausen-Rheinhausen-nel, illetve a Németországba kitelepí-
tett egykori pomáziakkal.
Ezek mellett kapcsolatot tartunk Pomáz önkormányzatával, a 
Német Nemzetiségi Kulturális Egyesülettel, a német nemzetiség 
országos, Pest megyei és a regionális kistérségi szervezeteivel.
Elérhetőségek: 2013 Pomáz Kossuth L. u. 23-25.
Varga Györgyné  20/9104269

Pomázi Roma 
Nemzetiségi 
Önkormányzat

Önkormányzatunk elnöke Jungwirth 
Sándor, tagjai Gáspár Attila Tibor és 
Fazekas Lajos László, mindannyian 
a Cigány Önkormányzatok és Civil 
Szervezetek Országos Egyesülete 
színeiben indultak az önkormány-
zati választáson.
A háromtagú önkormányzatunk célja a pomázi roma közösség 
összefogása, érdekeinek képviselete és kulturális hagyománya-
ink ápolása. Egyik legfontosabb célunk egy új roma közösségi ház 
megszervezése.
Bármilyen ügyben a hozzánk fordulónak lehetőségeink szerint szí-
vesen segítünk. Elérhetőség: Jungwirth Sándor  20/264-0186

Pomázi Szerb 
Nemzetiségi 
Önkormányzat
Három taggal alakult meg az önkor-
mányzatunk. Elnöke Krunityné
Sosity Anica, aki alapítója és egy-
ben elnöke, művészeti vezető-

je az Opánke Szerb Hagyományőrző Kulturális Egyesületnek. Az 
önkormányzat tagjai Risztics Gábor Blagoje és Bogdán Péter.
Az önkormányzat célja a szerb közösség összefogása, színes prog-
ramok, rendezvények, utazások, egyházi vonatkozású események 
által. Kapcsolatok ápolása a környező, valamint az országban 
működő szerb és más nemzetiségi önkormányzatokkal, illetve 
anyaországi kapcsolatok ápolása, fenntartása. Gyakoribb és szo-
rosabb kapcsolatápolás testvérvárosunkkal, Paliccsal.
Elérhetőségeink:
Krunityné Sosity Anica

  20/434-3302               asosity@gmail.com
Risztics Gábor Blagoje

  30/222-4676               gabor.risztics7@gmail.com 
Bogdán Péter

  30/975-7361               peter.bogdan722@gmail.com

 Pomázi Szerb Nemzetiségi Önkormányzat

Sajtóközlemény
„Mikro-, kis- és középvállalkozások eszközberuházásainak támogatása 

Pest megye területén”

Az OVI Kertrendészet Kft. 2017. év végén 8 091 000 Ft összegű támo -
ga tást nyert el Pénzügyminisztérium támogatásával a PM_KKVESZKOZ_ 
2017/276 számú támogatási szerződés, „OVI Kertrendészet Kft. kapaci-
tásbővítő és munkahelyteremtő eszközbeszerzése” című projekt megva-
lósítására. A projekt forrását a Pest megye Területfejlesztési Koncepciója 
2014-2030 és Pest megye Területfejlesztési Programja 2014-2020 
megvalósításához nyújtandó célzott pénzügyi támogatás biztosította. 
A         projekt célja egy olyan rakodógép és kiegészítő elemeinek beszerzése, 
amely hosszú távon, akár 15-20 évig alkalmas a megbízható használat-
ra, emellett megfelelő alkatrész ellátottsággal rendelkezik. A támogatás 
keretében egy S570-E2 amerikai típusú Bobcat készüléket tudtunk vásá-
rolni, egy rakodóvillával és körmöskanállal, amelyet a kert- és parkgon-
dozási munkák során megfelelően tudunk hasznosítani. A berendezés 
kezeléséhez rakodógépkezelő munkatárs alkalmazására is nyílik lehető-
ség. A berendezés megfelelő tárolását pomázi telephelyünk egyik csar-
noképületében tudjuk megvalósítani. A támogatott eszköz beszerzését 
2018 januárjában kezdeményeztük az árajánlatok bekérésével és 2019 
őszén záródott a rakodógép és kiegészítő elemeinek telephelyre történő 
szállításával és üzembehelyezésével. A berendezést forgalmazó társasá-
gok kiválasztása során szempont volt a megbízható háttérrel rendelkező, 
megfelelő minőséget és alkatrészt biztosító, illetve az amerikai típusú 
Bobcat névvel ellátott rakodógépet árusító cégek ajánlata. Az említett 
szempontokat fi gyelembe véve a DM-Ker Zrt. árajánlatának kiválasztása 
mellett döntöttünk.

A projektről bővebb információt a www.kertrendeszet.hu/telephelyfej-
lesztes/ weboldalon olvashat.

Sajtóközlemény
„Mikro-, kis- és középvállalkozások Telephelyfeltételeinek javítása

Pest megye területén”

Az OVI Kertrendészet Kft. 2016. év végén 16 610 000 Ft összegű támoga-
tást nyert el Pénzügyminisztérium támogatásával a PM_KKV_2016/127 
kódszámú, „OVI Kertrendészet Kft. telephelyének fejlesztése” című pro-
jekt megvalósítására. A projekt forrását a Pest megye Területfejlesztési 
Koncepciója 2014-2030 és Pest megye Területfejlesztési Programja 
2014-2020 megvalósításához nyújtandó célzott pénzügyi támogatás biz-
tosította. A projekt célja a társaság által korábban megvásárolt ingatlan 
egy csarnoképületének felújítása, korszerűsítése és környezetének rend-
betétele. A felújított csarnoképület a jövőben lehetőséget biztosít egy 
gépjármű futómű és diagnosztikára alkalmas szerviz megvalósításának 
helyszínére, illetve a környezet rendbetételével az ingatlan egy másik 
épületében működő kisgép szerviz, alkatrészbolt és bemutatóterem 
könnyebb parkolását segíti.

A felújítás kezdete 2016 decemberében indult a tervezői dokumentá-
ciók beszerzésével és a felújítás a villanyszerelési munkálatokkal zárultak 
2019 tavaszán. A kivitelezői munkákat nagy arányban szakipari egyéni 
vállalkozók végeztek, úgymint víz, lefolyó, fűtés korszerűsítést, tetőszer-
kezet felújítást, külső homlokzati szigetelést és festést. A felújítás továb-
bi munkálatait Pest megyei vállalkozások látták el.

A csarnoképület felújítása és a környezet rendbetétele nagy mér-
tékben segíti a kisgép szerviz és alkatrészbolt forgalmának növelését, 
munkahelyet teremt a szakipari munkásoknak és lehetőséget biztosít a 
társaság tevékenységi körének bővítésében, hosszú távú fennmaradásá-
nak biztosítására.

A társaság kert- és parkgondozással is foglalkozik, amelyhez saját 
géppark beszerzésére volt szükség. A gépjárművek a folyamatos igény-
bevétel miatt rendszeres felújításra szorulnak. A gépjármű diagnosztikai 
szerviz megvalósulása révén a géppark állomány karbantartási költségé-
nek csökkenéséhez vezethet.

2019. nyár végével a telephely költözhetővé vált, lehetőséget biztosít-
va a kisgép szerviz átköltöztetésére és bővítésére.

A futómű és diagnosztikai szerviz megnyitásáig szívesen várjuk az 
érdeklődőket megújult kisgép szervizünkbe és az ipari, illetve hobbi ker-
ti és barkácsgépekkel ellátott bemutatótermünkbe minden hétköznap 
reggel 8-tól délután 4-ig a Pomáz, Rákóczi Ferenc utca 74. szám alatti 
telephelyünkre.

A projektről bővebb információt a www.kertrendeszet.hu/telephelyfej-
lesztes/ weboldalon olvashat.

További információk kérhetők:
Fodor Krisztián, cégvezető

Elérhetőség 26/740-667 kertrendeszet@gmail.com

Jungwirth Sándor
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Továbbra is működik 
a pomázi okmányiroda
A Pest Megyei Kormányhivataltól lapunk azt a tájékoztatást 
kapta, hogy a Szentendrei Járási Hivatal Pomázi Okmányirodai 
Kirendeltsége heti három napon, hétfőn, szerdán és pén-
teken fogadja az ügyfeleket. Az okmányirodában minden 
általános okmányirodai feladatot ellátnak a munkatársaik. 
Időpontfoglaláshoz éjjel-nappal ingyenesen hívhatják az ügyfe-
lek az 1818-as telefonszámot. Amennyiben az ügyfél rendelke-
zik Ügyfélkapuval, abban az esetben elektronikusan is foglalhat 
időpontot.

Az ügyfélfogadás a megadott napokon a korábbiak szerint alakul:

Hétfő és szerda: 08:00–16:30
Péntek: 08:00–12:00

A november 20-ai képviselő-testületi ülésen 
döntöttek a Művelődési Ház új tarifarend-
szeréről, és megalakultak a bizottságok is.
A polgárőrség és a tűzoltóság 2018. évi beszámolójával kezdő-
dött a testületi ülés. A Pomázi Polgárőr Egyesület munkája elis-
meréseként nemrég jelentős díjban is részesült. Az Országos 
Polgárőr Szövetség ugyanis az „Év Polgárőr Egyesülete” kitünte-
tést adományozta számukra.

Megalakultak az önkormányzat munkáját segítő bizottságok 
és megválasztották azok tagjait is. A jövőben hat bizottság fog 
működni: a Pénzügyi és Ellenőrzési Bizottság, elnöke Andrásné 
Murányi Borbála, a Városfejlesztési, Városüzemeltetési és 
Műszaki Bizottság, amelyet Ország István vezet, a Szociális és 
Egészségügyi Bizottság, Sipos Zoltán elnökletével, a Kulturális, 
Oktatási és Sport Bizottság, amelynek elnöke Siklódi Csilla. Ezek 
mellett két új bizottság is alakult: a Közbiztonsági Bizottság Kiss 
Lászlóval az élén, és a Környezetvédelmi és Természetvédelmi 
Bizottság, elnöke Nagy István.

A képviselő-testületi ülésen döntöttek a Művelődési Ház új 
tarifarendszeréről is. Ennek kialakításában az volt az egyik szem-
pont, hogy a pomázi civil szervezetek térítésmentesen vehessék 
igénybe az épületet. A civil szervezetek december 15-ig adhatják 
le igényeiket az intézmény igazgatójánál, ha 2020. január 1-től 
igénybe kívánják venni a Művelődési Ház termeit. 

ÖNKORMÁNYZATUNK

1. vk.

2. vk.

3. vk.

4. vk.

5. vk.

6. vk.

7. vk.
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kompenzációs lista

kompenzációs lista

kompenzációs lista

KISS LÁSZLÓ

LEIDINGER ISTVÁN

ORSZÁG ISTVÁN

SIKLÓDI CSILLA

ANDRÁSNÉ MURÁNYI BORBÁLA

NAGY ISTVÁN

HARDI PÉTER

SIPOS ZOLTÁN

KÓSA ANIKÓ

RÉDEI IMRE

SARKADI ATTILA

 kiss.laszlo.1vk@gmail.com          70/633-4378

Fogadóóra: minden hónap második csütörtökén, 
17:00 Mesedombi Óvoda

 polgarmester@pomaz.hu            20/951-4420

Fogadóóra: e-mailes, vagy telefonos egyeztetés alap-
ján akár házhoz is megyek.

 orszag.istvan.3vk@gmail.com    30/846-7310

 Ország István képviselő, Pomáz 3. választókerület

 siklodi.csilla.4vk@gmail.com     70/489-7047

Fogadóóra: minden hónap első keddje
 Siklódi Csilla képviselő, Pomáz 4. választókerület

 borbala@andrasek.hu                    20/968-9811

Fogadóóra: minden hónap utolsó keddje, 18 órától 
lesz a Művelődési Házban.

 6.ker2019@gmail.com                 20/498-5672

Fogadóóra: telefonos egyeztetés alapján

 Nagy István képviselő Pomáz 6. választókörzet

 csikovar@gmail.com                      20/336-1252

 Hardi Péter – Pomázért
 Fogadóóra: egyeztetést követően

 zoltan.sipos.pomaz@gmail.com   20/294-4498 
Fogadóóra: minden hónap első keddjén, 17:00-tól 
Karitasz ház, Szent Miklós tér 1.

 kaniko0113@gmail.com               20/398-8988

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra 
között a Művelődési Házban

 imredei60@gmail.com                  20/928-9718 

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra 
között a Művelődési Házban

 sarkadia6406@gmail.com              26/328-833

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra 
között a Művelődési Házban

Megalakultak
az önkormányzati 
bizottságok

Önkormányzati képviselőink elérhetőségei
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A főutcát élhetővé kell tenni, fásítani kell, parkolókat, pihenő-
helyeket kialakítani – mondta Szczuka Attila lapunknak, akivel a 
városunk jövőjével kapcsolatos elképzeléseiről beszélgettünk. 
Pomáz új főépítésze többek között fontosnak tartja a kerékpáru-
tak fejlesztését és a HÉV-állomás környékének rendbetételét is. 
Emellett közösségi helyek létesítését, hogy helyben is legyenek 
olyan közösségi szolgáltatások, amiket eddig a szomszédos te-
lepüléseken találtak meg a pomáziak. Fontos, hogy a pomáziak 
megismerjék, megszeressék és büszkék lehessenek a városukra, 
annak értékeire.

Mióta él Pomázon?
 – Tizenhét éve élünk Pomázon három gyermekünkkel. Gyors 

beilleszkedésünket az is segítette, hogy mindhárom gyer-
mekünk a pomázi zeneiskolában (TWMI) tanult, ahol társaik 
nagyon hamar a helyi közösség tagjaivá fogadták őket. Rajtuk 
keresztül mi is rengeteg kiváló zenepedagógust és remek 
szülőtársat ismerhettünk meg. Már sok éve pomázinak vall-
juk magunkat mindnyájan, igyekszünk aktívan részt venni a 
város közéletében.

Szakmai életéből milyen pontokat emelne ki, voltak Pomázhoz 
kötődő munkái?

 – 1982-ben végeztem a Műegyetem Építészmérnöki Karán. 
Immár 37 éve dolgozom építészként, és az eltelt évtizedek-
ben sok tapasztalatot szereztem. Munkáim közül kiemelném, 
hogy 2000-től először a Bükki-, majd a Körös-Maros Nemzeti 
Park területén több természetvédelmi, turisztikai létesít-
mény tervezésében is részt vehettem. Pomázon 2006-ban 
az önkormányzat megbízásából terveket készítettem egy 
új bölcsődére, majd a Múzeum-Helytörténeti Gyűjtemény 
(„Örökség-udvar”) fejlesztésére. 2008-ban megépült a 
Coop üzlet mögött, a Csikóvár üzletház. Legutóbb a pomázi 
ravatalozó bővítésének tervein dolgoztam. Építészként az 
elmúlt évtizedekben több köztéri szobor elhelyezésében, 
környezettervezésében is közreműködtem Szentendrén és 
Budakalászon; Pomázon például a Seres János szobrász-
művész által alkotott 56-os emlékműnél. Tervezőmunkám 
elismeréseként több díjban is részesültem, többek között 
2008-ban megkaptam a Reitter Ferenc díjat, az épített kör-
nyezet védelmében kifejtett tevékenységemért.

Jelenleg milyennek látja Pomázt, milyen irányban kellene fej-
lődnie a városnak?

 – Azt gondolom, hogy Pomáz évtizedek óta gazdátlan. Ez lát-
szik a település képén, és ezt tapasztalja minden ideérkező 
vendég is. A város jelenlegi arculata nem tükrözi azt, hogy 
milyen jó területi, földrajzi adottságai vannak. Ha elmegyünk 
Ausztriába, vagy a Felvidékre, akkor azt láthatjuk, hogy ott egy 
hasonló adottságú település a turizmussal és a hozzá kapcso-
lódó összes szolgáltatással milyen jól gazdálkodik. Úgy gon-
dolom, hogy olyan egységes fejlesztést kell elindítani, ami 
fokozatosan egyre kedvezőbb helyzetbe hozza a várost.

Hogyan képzeli el Pomázt a jövőben?
 – Fontosnak tartom, hogy a város vezetésével, és a városért 

tenni akaró civil szervezetekkel együtt készítsünk egy prob-
lématérképet, hogy ki tudjuk jelölni azokat a pontokat, ahol 
valamiféle változtatásra lenne szükség. Legyenek szakmailag 
jól előkészített fejlesztési javaslataink, hogy egy számunkra 
kedvező pályázaton eséllyel indulhassunk. Ilyen lehet a főutca 

fejlesztési terve, ami szakaszokban, ütemezve valósítható 
meg, és alapjaiban megváltoztatná a város képét. A főutcát 
élhetővé kell tenni, fásítani kell, parkolókat, pihenőhelyeket 
kialakítani, ehhez a közműveket egységesen a föld alá kell 
helyezni. Fontos feladatnak tartom még a kerékpárutak fej-
lesztését, illetve a HÉV-állomás környékének rendbetételét. 
Ez utóbbit tulajdonjogi problémák is lassítják. Újabb közössé-
gi tereket is szeretnénk a városban létesíteni. Az a cél, hogy az 
itt lakók jól érezzék magukat Pomázon. Tudjanak egy parkban 
sétálni, futni, éttermekben, kisebb helyeken beszélgetni, vagy 
csak együtt lenni. Ne kelljen minden közösségi szolgáltatást a 
szomszédos településeken keresni, hanem hozzuk ide azokat, 
hogy a pomáziak megismerjék, megszeressék, büszkék lehes-
senek a városukra, annak értékeire.

Hol lehetne ilyen közösségi helyeket, parkokat kialakítani?
 – Nem kell mindent a Művelődési Házban elképzelni – miköz-

ben annak a működési struktúráját is újra kellene gondolni 
–, hanem lehetne több kisebb helyen, szétszórva a városban. 
Például a Városháza előtti tér, a Néprajzi Gyűjtemény udva-
ra vagy a katolikus plébánia kertje gyakrabban kaphatna 
szerepet a város életében. Alkalmas helyszín lehet még a 
Szabadság tér, illetve a civil szervezetek találkozóira a felújí-
tásra váró Marschalkó-villa.

Sokakat foglalkoztató kérdés, hogy bővül-e még Pomáz?
 – Az Alcseviczát leszámítva már nem nagyon van olyan terület, 

ahol nagyobb mértékű lakásépítés várható. A belterületi tel-
kek között is vannak üresen állók, ezek beépítése előbb-utóbb 
megtörténik. Nem hiszem, hogy a város célja az lenne, hogy 
a közeljövőben tovább bővüljön Pomáz. Már az Alcsevicza 
beépítése is egy jelentős lakosságnövekedéssel fog járni.

A főépítészi programjában több kulturális és régészeti fejlesz-
tési terv is szerepel.

 – A cél mindezzel, hogy tudatosítsuk milyen valódi értékeink 
vannak. Ilyenek lennének a mesélő házak, ahol a régi házak-
ban élő emberek mesélnek a ház történetéről. Ez is a „milyen 
jó itt lakni” érzést erősítené, és hogy az újonnan beköltözők 
megismerjék a település múltját. Szeretném, ha valamilyen 
szinten bemutathatóvá válnának jelentős régészeti emléke-
ink. Azonban azt is ki kell találni, hogyan tudjuk hosszútávon 
megvédeni ezeket az értékeinket. Például a Klissza dombon 
egykor állt várkastélyhoz tartozott egy középkori templom. 
Erre épült rá 1912-ben a Luppa mauzóleum. Ebből ma csak a 
mauzóleum látható, amit többször kiraboltak, összefi rkáltak.

A lakosság milyen ügyekben fordulhat Önhöz?
 – A honlapon folyamatosan frissítve megtalálhatóak azok az 

ügyek, amivel a főépítészhez, illetve a főépítészi irodához kell 
fordulni.

A cél, hogy az itt lakók
jól érezzék magukat 
Pomázon

Pomáz új főépítésze Szczuka Attila

ÖNKORMÁNYZATUNK
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Két fontos elismerést, Pomáz németországi testvérvárosa és az 
Észak-Magyarországi Német Önkormányzatok Szövetsége régi-
ós kitüntetését is átvehette Szlávikné Katona Mária, a Pomázi 
Német Nemzetiségi Önkormányzat volt vezetője, akivel közel 
két évtizedes munkájáról beszélgettünk.

Két jelentős kitüntetést is kapott a közelmúltban a Pomázi 
Német Nemzetiségi Önkormányzat élén végzett munkájáért.

 – Az egyik, az Észak-Magyarországi Német Önkormányzatok 
Szövetsége által adományozott régiós kitüntetés, ame-
lyet minden évben három díjazottnak adnak át. A „Für das 
Ungarndeutschtum der Region Nord 2019” kitüntetést a fér-
jemmel, Szlávik Istvánnal közösen kaptuk. 1990-től a férjem-
mel együtt kezdtük a munkát, alapító tagjai voltunk a Német 
Nemzetiségi Egyesületnek, 27 évig végezte az egyesület gaz-
dálkodását is. Tizenhat évig városi önkormányzati képviselő 
volt, ebből az utolsó két ciklusban a német nemzetiség kép-
viseltét vállalta. Együtt sokrétű kulturális munkát végeztünk 
a német hagyományok ápolása érdekében. Az egyik legfon-
tosabb feladat a helyi német közösségi ház felépítése volt, 
amelyben mindkettőnknek szerepe volt. A közösségi ház ad 
otthont az egyesület életének, hagyományőrző tevékenysé-
gének. Többek között a Dunakanyar Nemzetiségi Fesztiválnak, 
farsangi bálnak, testvér-egyesületi (Pomazer Heimatverein) 
és Testvérvárosi találkozásoknak, amelyek szervezésében 
rendszeresen részt vettünk. Komoly gyűjteménnyel is rendel-
kezik, amelynek első kezdeményezője Csordás Ági néni volt, 
de 2003-tól önkormányzatunk is jelentős munkát vállalt ben-
ne. Szerepünk volt a nemzetiségi értékek dokumentálásában 
is. A pomázi németség hagyatékának megőrzése érdekében 
két könyv is fűződik a nevünkhöz. Az egyik „…mi mégis tovább 
élünk!”, a másik „A pomázi németség zenei hagyatéka” címmel 
jelent meg. Ez utóbbi célja a kitelepített, egykori pomázi kar-
nagy, Kollár Ferenc kézzel írt kottáinak megjelentetése volt. 
A kitüntetés adományozásánál fi gyelembe vették azt is, hogy 
2014 óta a városi szakrális emlékhelyek felújítását is elvégez-
te a német önkormányzat, illetve két temetői díszparcellát is 
létrehozott.

Pomáz németországi testvérvárosától, Oberhausen-Rhein-
hausen től, is átvehetett egy kitüntetést.

 – Ezt a kitüntetést – Ehrenmedaille der Oberhausen-Rhein-
hausen – a németországi testvérvárosi kapcsolattartásért 
és az abban való részvételért, szervezésért kaptam, amelyet 
személyesen testvérvárosunk polgármestere adott át. Martin 
Büchner polgármester úr és Wolfgang Deutsch a Kultur- und 
Förderverein Pomáz e. V. elnökének férje, a 17 éve rendszeres 
„Cipődobozos” Mikulás ajándékcsomagokat hozták a pomázi 
szociálisan rászoruló gyerekek számára. A csomagok kipako-
lása után, Leidinger István polgármester úr meghívására közös 
vacsorán és találkozón vettünk részt. Itt adták át a testvárváros 
kitüntetését, amelyet Pomázon elsőként vehettem át. Életem 
legnagyobb meglepetése volt, és nagyon nagy megtisztelte-
tés. Ezután Wolfgang Deutsch a Pomázt Támogató Kulturális 
Egyesület Köszönő Oklevelét adta át. Nagyon meghatódtam. 
Claudia és Wolfgang szintén szívvel és lélekkel dolgoznak 
a két város közötti kapcsolatokért, barátságok létrejöttéért. 
Az ő egyesületük mindig gondolt a helyi német egyesület-
re, iskolára, óvodai csoportra, de nem feledkeztek meg tele-
pülésünk más intézményeiről sem. Az egyesületnek Martin 
Büchner polgármester úr is aktív tagja, aki külön odafi gyelt a 
pomázi németség hiányaira, problémáira. Nagyon köszönöm 
ezt a megtisztelő kitüntetést, nagy-nagy örömmel dolgoztam 

velük együtt az elmúlt évek során. Szeretettel, nagy elánnal 
végeztem mindent, és szívügyemnek tartottam a németorszá-
gi kapcsolatokat.

Hosszú évekig élénk diákcsere programok is voltak Ober-
hausen-Rheinhausennel, ezek működnek még?

 – Évente változó helyszínen rendezett diákcsere kapcso-
latok több mint tíz évig voltak. Pomázon és Oberhausen-
Rheinhausenen kívül, Ausztriában és Olaszországban. Ez a 
diákcsere kapcsolat az utóbbi három évben támogatás hiá-
nyában megszűnt. Jelenleg a pomázi német iskolának van 
élő kapcsolata a németországi iskolával. Az ottani polgár-
mester személyesen is támogatja, hogy a pomázi gyerekek 
kijuthassanak Németországba. Tavalyelőtt volt is kint egy 
diákcsoportunk.

Mennyi időn keresztül volt a Pomázi Német Nemzetiségi 
Önkormányzat elnöke?

 – A tisztséget Csodás Tiborné, Ági néni – abban az időben a 
német egyesület elnöke – javaslatára vállaltam el 2002-ben. 
17 éven keresztül végeztem ezt a tevékenységet. Az önkor-
mányzati munka egyik fontos része a nemzetiségi érdekvéde-
lem. Három alkalommal próbálták átszervezni, összevonni, a 
tisztán német nemzetiségi mivoltát megszüntetni a Pomázi 
Német Nemzetiségi Általános Iskolának, amit a német önkor-
mányzat vétó jogával élve meg tudott akadályozni, de ehhez 
kétszer az Országos Német Önkormányzat segítségét is 
igénybe kellett vennünk. Ezek voltak a legnehezebbek, mert 
szembe kellett szállni a helyi önkormányzat elképzelésével. 
Az önkormányzati munka nehéz, de szép és fontos feladat. Jó 
kapcsolatra van szükség a nemzetiségi egyesület, iskola és 
óvodai csoport vezetőivel, de az egyesületen kívüli nemze-
tiséghez tartozók problémáival is foglalkoznunk kell. Fontos 
feladat a nemzetiségi nyelv, kultúra, hagyományok ápolásá-
nak, lehetőségeinek megteremtése, megtartása és értékei-
nek védelme. Évente jelentős támogatást nyújtottunk a helyi 
szervezetek nemzetiségi programjaihoz. Az utolsó öt évben 
az egyházi hagyományok visszaállítása terén is nagy előrelé-
pés történt. Köszönöm mindazoknak a segítséget, akit támo-
gatták munkámat, munkánkat. Örülök, hogy az új testület már 
öt fővel működik, akik mind értő, és lelkes szakemberek.

N.Sz.

Szívügyemnek tartottam a németországi
kapcsolatokat

ÖNKORMÁNYZATUNK

Szlávikné Katona Mária,
a Pomázi Német Nemzetiségi Önkormányzat leköszönő elnöke
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A Civilek oldalán a Pomázon működő egyesületek, szervezetek 
bemutatkozhatnak, és rövid híreikkel beszámolhatnak tevé-
kenységeikről, eredményeikről, eseményeikről. Számos civil 
egyesület működik a városunkban, akik szívesen látnak prog-
ramjaikon és tagjaik között új embereket. Azok pedig, akik job-
ban meg szeretnék ismerni az otthonukat, tevékenyen részt 
venni annak eseményeiben, megismerhetik, követhetik a helyi 
közösségek működését, és be is kapcsolódhatnak azok életébe.

A Pomázi ICO SE 
és az Egervári-
Halmai Focisuli
A Pomázi ICO SE felnőtt 
csapatunk a megyei II. 
osztályban szerepel 
évek óta. Az őszi sze-
zont nagyon jól kezd-
tük, hetekig a tabella 
élén álltunk, de az ősz 
végére alapembereink 
sérülései miatt a közép-

mezőny elején végeztünk. A zömében fi atalokat foglalkoztató 
második csapatunk a megyei IV. osztályban őszi 7. lett. Az U-19-es 
ifjúsági csapatunk csoportjában a 8. helyen áll.

A fenti három csapatunkban hétről-hétre közel 70 játékost 
készítünk fel, és versenyeztetjük őket.  A fenti csapatokon kívül az 
idősebb korcsoportok – öregfi úk, oldboys és veterán – is különbö-
ző bajnokságokban képviselik az egyesületet.

Az Egervári-Halmai Focisuliban 5 évestől 16 éves korig  foglalko-
zunk a gyerekeinkkel. Vannak ügyes korosztályaink, amelyek közül 
jelenleg a 16 éves korcsoport a megyei I. osztályban 3. helyen áll. 
A 14 éves korosztály a Budapest bajnokságban az 1. helyen zárta 
az őszt. A 6-13 éveseket elsősorban a Bozsik-programban szere-
peltetjük. A Focisuliban hétről-hétre közel 160 gyerekkel foglal-
kozunk a gyönyörűen felújított pályánkon.

Természetesen fontosak a gyerekek által elért eredmények is 
számunkra, de nagyon jó látni, ahogy napról napra mosolygós, 
kipirult arcú gyerekek jönnek le a pályáról. Akiket a sport által is az 
életre szeretnénk nevelni, hogy egészséges, jól szocializált gyere-
kek – később felnőttek – legyenek, akik megtanulják egymás érté-
keit elfogadni. Ezek az értékei a mi sportunknak.

A két egyesületet Egervári Sándor, Halmai Gábor, Juhár Tamás 
és Petroff  Miklós vezeti. Edzőink kiválóan képzett szakemberek, 
akik maximálisan alkalmasak a gyerekek fejlődésének biztosítá-
sára, úgy emberileg, mind szakmailag.

Egervári Sándor
Pomáz Barátai Társaság
Pomáz egyik legrégebbi civil szervezete 
vagyunk, amely 1989-ben jött létre. 
Jelenleg 32 fős az egyesületünk, a 
munkánk iránt érdeklődők köre 
mintegy félszáz. Tagjaink – a 
legkülönbözőbb szakmák kép-
viselői – olyan személyek, akik 
valamely szakterületen tapasz-
talatokkal és végzettséggel 
rendelkeztek, és alkalmasak 
arra, hogy önzetlen munkájukkal 
segítsék a településfejlesztési cél-
jaink megvalósulását. 

Célunk a pomázi kulturális-, épített- 
és természeti örökség és értékek védelme. A környék ökológiai 
kutatása, monográfi ai szintű zoológiai és botanikai feltárása, illet-
ve az ebben való részvétel. Pomáz múltjának, hagyományainak 
és nemzetiségi kultúrájának feltárása és ápolása, bekapcsolód-
va a helytörténeti, honismereti munkákba. A mentális környezet 
javításának előmozdítása, segítségnyújtás a pomázi közélet és 

közigazgatás szempontjából fontos események előkészítésében 
és lebonyolításában. A közművelődés színvonalának emelése, 
helytörténeti, értékvédelmi írások megjelenítése a helyi sajtóban 
és az interneten, a folyamatos dokumentációs tevékenység szor-
galmazása. Részvétel a város rendezési, fejlesztési tervének meg-
vitatásában, ajánlások kidolgozása a felmerülő időszerű feladatok 
megoldására a helyi közigazgatás részére. Munkánkkal segíteni 
szeretnénk a Pomáz lakóit érintő helyi beruházások előkészítését 
is, és a lakóhelyhez való erősebb kötődést.  

Nagy Géza
Pomáz Barátai Társaság elnöke

Szent István Téri Akciócsoport

Már jó ideje azon törtem a fejemet, Pomázon hogyan lehet-
ne egyszerre egy területet felkarolni és közösséget építeni. 
2018 nyarán kezdődött a történetünk, amikor sokan panaszkod-
tak, hogy elhanyagolt lett a Szent István park. Igény lett rá, hogy 
tegyünk közösen a területért. Ekkor ért villámcsapásként az ötlet, 
hogy itt kell elindítanunk azt a folyamatot, amit már régóta álma-
imként dédelgettem.

Az események felgyorsultak. Összegyűlt egy maroknyi ember júli-
us végén, akikben égett a tenni akarás. Szemétszedéssel kezdtük, de 
közben már a közösségi programok is beindultak. Nyáron kint jógáz-
tunk, a Pomáz napon pedig már be is mutatkozhattunk, mint egy új 
civil csoport. Azóta már sok kulturális, közösségi és területszépítési 
eseményen vagyunk túl. Ősszel árvácskákat ültettünk, madáretetőt 
készítettünk. A keresztény- és ősi népszokásainkat is szeretnénk 
programjainkba beépíteni. Így a hagyományos adventi, karácso-
nyi és húsvéti ünnepeken kívül volt már tavaszváró kiszebábú 
égetés is. Nyaranta szeretnénk rendszeressé tenni a különböző 
mozgásformákat, amelyek során szabad ég alatt végezhetünk 
napindító jógagyakorlatokat vagy megismerkedhetünk a meridi-
án jógával. De a chi kung és a zumba is szerepelt repertoárunk-
ban. Nagy intenzitással készülünk az adventi ünnepkörre, amikor 
elkészítjük koszorúnkat a kis karácsonyfánk köré, gyertyát gyúj-
tunk és megvendégeljük forró teával, süteménnyel a város lakóit.

Ez az ünnepkör azért is lesz idén különleges, mert beindítjuk a 
SZITA Mikulásüzemet, ahol a pomázi rászoruló gyerekeknek gyűj-
tünk ajándékokat. Ez lehet játék, szép ruha, írószer, könyv, esetleg 

édesség. Megragadnám az 
alkalmat, hogy sok sze-
retettel meginvitáljam a 
pomáziakat, hogy minél 
több helyi lakos tudjon az 
itt élő gyerekeknek segí-
teni, miközben egy jó han-
gulatú délutánt töltenek el 
velünk. Az események idő-
pontjai: december 1-je, 8-a 
és 15-e, vasárnaponként 
12-18 óráig, a Szent István 
parkban.

Gyarmati Fruzsina
SZITA alapítója

Az Egervári-Halmai Focisuli fi atal focistái

A Szita Mikulásüzeme, ahol december-
ben vasárnaponként várják a segíteni 
vágyókat

 A SZITA tavaly adventi összejövetele

Pomáz egyik legrégebbi civil szervezete 
vagyunk, amely 1989-ben jött létre. 
Jelenleg 32 fős az egyesületünk, a 
munkánk iránt érdeklődők köre 

segítsék a településfejlesztési cél-

CIVILEK OLDALA
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Az új városvezetés első 
intézkedései között átala-
kította az Élelmiszerbank 
jóvoltából, a budakalászi 
METRO áruházból érkező 
adományok szétosztásá-
nak rendjét. Így a való-
ban rászorulók juthatnak 
élelmiszerhez. Az étel-
osztás kedd és szerda 
esténként történik, a csa-
ládsegítő szolgálat mun-
katársai döntenek arról, 
hogy rászorultsági alapon 

ki kerülhet a listára. Az adományok szétosztásánál és házhozszál-
lításánál önkéntesek segítenek, munkájukat Elek Icu szervezi. Az 
Élelmiszerbank közreműködésével létrejött adományosztáson 
kívül, a Pomázi Agapé Keresztény Gyülekezet is szervez szerda 
délutánonként kenyérosztást a Mátyás király iskolában.

Csórián Edit, az SZSZK Család- és Gyermekjóléti Szolgálat 
vezetőjének elmondása szerint az eddigi gyakorlathoz képest 
változás, hogy most már az intézményük állítja össze az élel-
miszerosztásra valóban rászorultak listáját. Korábban nem volt 
rálátásuk, hogy kik kapják az Élelmiszerbank adományát, csupán 
e-mailben ajánlásokat tehettek.

A listára az kerülhet, aki ezt személyesen kéri. Ezt követően az 
intézmény munkatársai döntik el, hogy valóban rászoruló-e az 
illető. Ha ismerik a kérvényezőt és körülményeit, van vele kap-
csolatuk, és jogosnak érzik a kérését, akkor ráteszik a listára. Ha 
nem ismerik, akkor kimennek hozzá egy környezettanulmányra, 
megállapítani a szociális helyzetét. Ez utóbbi több időt vehet 
igénybe, a szolgálat dolgozóinak sokrétű munkája miatt.

A rászorultság tekintetében az öregségi nyugdíj minimumot 
veszik fi gyelembe, vagyis annak kb. kétszeresét. Eszerint, ha egy 
családban az egy főre eső jövedelem nem éri el a 60 ezer forintot, 
úgy ítélik meg, hogy szüksége van az élelmiszerosztásra.

Jelenleg 184-en vannak a listán, ez azonban napról napra bővül. 
A listán lévő személyek esetenként 10-15 fős családjaiknak viszik 
az élelmiszert, de van sok egy fős, kis háztartás is. Összességében 
körülbelül 800 emberhez jut el így az Élelmiszerbank adománya. 
Az intézményvezető szerint az sem jó, ha túl nagy a lista, mert 
akkor a valóban rászorulók csak háromhavonta jutnak élelmiszer-
hez. A cél pedig a tényleges napi problémák megoldása lenne. Ha 
a városvezetés a jövőben több napra szeretné bővíteni az élelmi-
szerosztást, akkor várhatóan még többen élhetnek majd ezzel a 
lehetőséggel.

Az élelmiszerosztásra rászorulók az SZSZK Család- és Gyermek-
jóléti Szolgálatnál jelentkezhetnek személyesen: 
Pomáz, Kossuth Lajos u. 21/a. Fogadóórák: hétfő: 13-16-ig, 
szerda: 8-12, 13-17-ig, péntek: 8-12-ig.                N. Sz.

Változások az Élelmiszerbank adományosztásában

Hogyan 
kerültem az 
ételosztáshoz?
Néhány héttel ezelőtt 
említette Sipos Zoltán, 
a 8. körzet képviselője, 
aki egyben a Szociális 
és Egészségügyi 
Bizottság elnöke is, 
hogy lesz számomra 
egy feladat, kaptam-e 
már erről tájékoztatást? 

Nem, ekkor még nem tudtam miről is van szó, de természetesen 
segítek, amiben tudok. Egy-két nap múlva már tudtam, milyen 
feladattal szeretne megbízni a város vezetősége. A Családsegítő 
koordinálásával, a Közösen a Városunkért Egyesület tagjainak és 
az önkéntesek segítségével biztosítani, az Élelmiszerbank jóvol-
tából nekünk átadott élelmiszerek kiosztását, szervezését.

Hamarosan összeültünk a hivatal irodájában. Csórián Edit, a 
Családsegítő vezetője, Sipos Zoltán, a szociális bizottság elnöke, 
az önkéntesek képviselőjeként Schmidbauerné Katona Évi, jóma-
gam, és persze Hardi Péter alpolgármester úr.

A rászorultságot a Családsegítő állapítja meg, az élelmiszerki-
osztás menetét is ők állítják össze. 

Az Élelmiszerbank adománya a pomázi 
rászoruló családoknak

Kenyér testnek és léleknek
Amikor Jézus a földön járt önmagáról mondta, hogy Ő az élet 
kenyere, önmagát áldozta föl az emberekért. A Pomázi Agapé 
Keresztény Gyülekezet ezt a szeretetet igyekszik több mint 3 éve 
megosztani Pomázon.

Az Élelmiszerbank jóvoltából kapott ételt osztják a rászorulók-
nak. Hetente több mint 30 család jár rendszeresen az ételosz-
tásra, ahol a kenyérhez igét is kapnak a rászorulók. A több mint 
3 év alatt valódi kis közösség alakult ki, a rászorulók segítenek 
az Agapésoknak a kenyér rakodásában, beszélgetések alakulnak, 
kapcsolatok szövődnek. 

A kis közösségen belüli kapcsolatok tovább mélyülnek karácsonyi 

és húsvéti szeretetvacsorák során. 
Ha ismersz olyan személyt, 

akinek segítene a kenyér a 
mindennapjaiban, szerdán-
ként 16.30-kor megtalálja az 
Agapésokat a Mátyás király 
iskolában.

Az elmúlt 3 év alatt mindig 
jutott elegendő élelmiszer a 
megjelenteknek.

Bíró András
A Pomázi Agapé Keresztény
Gyülekezet kenyérosztása

Mérlegelve, hogy ki mikor kapott utoljára csomagot, és most 
éppen ki esedékes. Az önkéntesek a kiküldött lista és a kapott 
élelmiszer mennyisége alapján állítják össze a csomagokat. 
Szigorúan adminisztrálva, hiszen az Élelmiszerbank felé el kell 
számolnunk.

A munkában a Közösen a Városunkért Egyesület tagjai és az 
önkéntesek vesznek részt. Kell is a segítség, nélkülük nem tud-
nánk csinálni.

Akik érte tudnak jönni, az az egyszerűbb eset, de sok rászoru-
lónak ki is kell szállítani az élelmiszercsomagot, és ez a feladat 
nehezebb része. Nem létező címre, nem számozott utcákba, csen-
gő és telefon nélkül, nem egyszer meghiúsul az átadás. Velem is 
előfordult, hogy egy segítővel bóklásztunk a legsötétebb utcá-
kon, mert senkit nem találtunk a megadott címen, vagy a címet 
sem leltük meg. Jelenleg a kiszállítás megkönnyítésének lehető-
ségeit keressük azokkal az önkéntesekkel, akik ismerik a várost, 
és autójuk is van.

Ezúton is szeretném tolmácsolni a sok köszönetet, amit kapunk 
úgy az Önkormányzatnak, az Élelmiszerbanknak, és a felajánló 
METRÓ áruháznak. Köszönet jár annak is aki annak idején ezt a 
kapcsolatot az Élelmiszerbankkal kiépítette.

Én a magam nevében pedig köszönöm a megbízatást, de köszö-
nettel tartozom a rendszer minden dolgozójának, aki ebben részt 
vesz! Nélkületek nem működne.

Elek Icu
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A pomázi 937. Szent 
Tarzicius Cserkészcsapat 
tagjaiként jó szívvel emlé-
kezünk vissza egykori tag-
unkra, cserkésztestvérünk-
re, Plank Antalra, és őszinte 
részvétünket fejezzük ki az 
elhunyt családja és hozzá-
tartozói felé.

Toncsi bácsi 1937-ben 
lett tagja az akkor frissen 
alakult cserkészcsapatnak. 
Egy néhány évvel ezelőtt 
készült cserkész visszaem-
lékezésben Toncsi bácsi 
megőrizte az utókornak az 
1934-ben alapított cser-
készcsapat legrégebbi (ma-

radandó) emlékeit, így mi is olvashattuk történeteit Kő-hegyi 
kirándulásokról, felvidéki biciklitúrákról, élményekről, barátsá-
gokról és csínytevésekről is. Bár Pomázon ritkán láthattuk, sok 
tagunk őriz emléket látogatásairól, kedves szavairól, beszámoló-
iról cserkészéletéből.

1946-ban 1032 társával együtt erőszakkal kitelepítették 
Német országba, ám ez sem akadályozta meg elköteleződését a 
pomázi közösség és a cserkészet iránt. Waldangellochban közös-
séget szervezett és távolról is örökös tagja és támogatója maradt 
csapatunknak. A cserkészcsapat 1991-es újjáalakulásának első 
pillanatától kezdve igen nagy szeretettel patronált bennünket.

Testvéri szeretettel nyújtott útmutatásai, tanácsai nagyon 
komoly segítséget jelentettek számunkra.

Cserkészigazolványát büszkén őrizzük meg az utókornak. 
Hálásan köszönünk Toncsi bácsinak mindent, amit cserkészcsapa-
tunkért és Pomázért tett. Nyugodjon békében! Jó munkát!

Forgách Márton csst.
csapatparancsnok

A 937. Szent Tarzicius Cserkészcsapattagjainak nevében

Plank Antalra emlékezünk (1922-2019)
OLVASÓI OLDAL

Plank Antal

Toncsi bácsi cserkészigazolványa az 1930-as évekből

Előlegezett bizalom-
mal olvasom a Pomázi 
Polgárt, bulvárnevén a 
„PoP(ó) Magazint”, fény-
korában a Dunakanyar 
legunalmasabb prospek-
tusát és – színvonalához 
képest – minden bizony-
nyal a legdrágábbat is.

Újságnak nemigen volt 
nevezhető, reklámfü-
zet volt a szerencsétlen. 
Mindent el akart adni, 
csirkét, gyógyszert, pat-
kánymérget, ereszcsator-
nát, polgármestert, stb. 
Ez volt a megrendelés, 
és jó darabig sikerült is. 

Érdekes lenne egy pénz-
ügyi beszámoló, hogy ki miért mennyit kapott… Most azt olva-
som, hogy minden más lesz, remélem, hogy úgy is lesz.

Ha kinyitsz egy szekrényajtót, kidől egy csontváz, amiről írni 
muszáj. Ha meg nincs csontváz, lehet csinálni. Emlékszem a 2006-
os önkormányzati választás után kb. két évig jóformán egyéb sem 
volt a PoPóban, mint légből kapott „csontvázak” tömege (de szép 
képzavar) amit az előző vezetés hagyott maga után, legalábbis a 
polgármesteri magánújság szerint. Ahogy olvasgatom a cikkeket, 
úgy vélem, a város új vezetése nem lesz rászorulva ilyesmikre.   
Bőven hagytak nekik valódi problémákat.

Elégedetten olvasom, hogy ellenzéki képviselőink mindegyike 
megígéri, hogy a városért fog dolgozni. Amúgy ez természetes, ez 

„Visszapillantó tükör”
a dolguk. Végre lehetőségük lesz önállóan gondolkodni, munka-
feltételeik jók lesznek, kifejthetik az elképzeléseiket, vitatkozhat-
nak. Nem vonják meg tőlük a szót, a szakmai hiányosságait rossz 
modorral tetéző jegyző nem fogja kicikizni őket. Nem lesznek 
szavazógépek. Szokatlan lesz, de bele lehet jönni. Nem követik 
el ugyanazokat a hibákat még egyszer. Nem kell hozzájárulniuk, 
hogy ronda csirkelábat állítsanak a Hősök terén a körforgalomba. 
Nem kell egy igen szép napórát berakni a másik körforgalomba, 
ahol, ha megnézed, egykönnyen a traumatológiára juthatsz. Nem 
kell cirkuszolni az iskola szivárványos kerítése miatt, amiért raj-
tunk röhögött a fél Dunántúl. Nem kell majd meglehetősen utá-
latos cikket íratni a kampányban egy országos felületen. Az új 
polgármester reméljük nem fog csacsiságokat beszélni az orszá-
gos televízióban és utána nem sajnáltatja magát a helyiben. Ezek 
persze csak apróságok, de ezekkel lehetett választást veszíteni. 
Még valami: nem igaz, hogy minden jó dolog az előző ciklus alatt 
történt a városban, sőt az sem, hogy akkor még „a Nap is másként 
kelt fel”.

A város pénzügyi állapota helyzetjelentésről eszembe jut, 
hogy alpolgármesteri ígéret szerint (lásd a novemberi szám 3. 
oldalát) az ellenzéknek lehetősége lesz az újságban kifejteni 
a véleményét.  A korábbiakban ilyenre valahogy nem tudok 
visszaemlékezni, de – gondolom – nem lesz akadálya, hogy a 
Pénzügyi Ellenőrző Bizottság („és” nélkül!) most éppen ellen-
zékbe került vezetője beszámoljon miképpen eshetett meg, 
hogy ilyen végtelenül lepusztított pénzügyi állapotban adták 
át a várost.

Nagy érdeklődéssel olvasnék egy alapos elemző cikket erről 
a helyzetről, hiszen a Pénzügyi Ellenőrző Bizottság vezetője (és 
tagjai) előtt nem lehettek titkok.

Azután, ha ezt kiértékeltük, jöhet a „szembemenés”. 
Babos Rezső

tusát és – színvonalához 

zet volt a szerencsétlen. 

Érdekes lenne egy pénz-
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esküt városunk képviselői.

NEMZETKÖZI ÜNNEPLÉS
A ZENE VILÁGNAPJA ALKALMÁBÓL

 5. oldal

Köszönti Pomáz lakosságát Leidinger István polgármester
mellett Pomáz város újonnan megválasztott képviselőtestülete.

4. oldal
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Az elmúlt korok Karácsonyai más szoká-
sok és történelmi élethelyzetekben tel-
tek. Egy-két ilyen emléket gyűjtöttünk 
össze régi pomáziaktól. A 30-as évek 
fehér Karácsonyairól, és arról, amikor a 
világháború éppen az ünnep napjaiban 
érkezett meg a településre.

Képeslapok hangulatát idézi Szilárdfyné 
Szalai Margit, egykori pomázi iparművész 
naplójában feljegyzett részlet 1931-ből: 
„Karácsony este. Szálldogálnak csillogó 
hópelyhek, a falu felől hangokat hoz a szel-
lő, Betlehemről énekelnek. Kiskoromban 
ilyenkor az angyalt lestem az ablakon át, 
de sose’ látni honnan jön. Az öröm érzése 
megmaradt lelkemben és olyan nagyon 
várom mindig a szentestét.”.

A gyermekkorok fehér Karácsonyáról 
mesélt a most 85 éves Csabainé Kormos 
Erzsébet, aki elmondása szerint ugyan 
szegények voltak, de boldogok. „Olyan 
6-8 évesen, december 24-én, Szenteste 
napján, egész nap böjtöltünk. Nem ettünk 
mást csak kenyeret és teát ittunk hozzá. A 
vacsora mindig paradicsomleves volt és 
mákos guba. A mákos guba hagyományos 
karácsonyi ételnek számított, sok sze-
rencsét reméltek tőle az emberek a jövő 
esztendőre. A vacsora előtt pedig még 
a szomszéd néni hozott át maga sütötte 
nagy ostyát, amit mi fokhagymával, méz-
zel és dióval megtöltve ettünk. Ez is amo-
lyan szertartás volt, hogy az egészséget 
megőrizzük.”

A vacsorát a családi ünneplés és a temp-
lomi éjféli mise követte. Zsúfolásig volt 
a katolikus templom, ami akkoriban jóval 
kisebb volt, mert az oldalhajókat még nem 
építették hozzá.

Másnap, december 25-én, volt az aján-
dékozás. Többnyire meleg harisnya, 
meleg sapka volt a karácsonyfa alatt 
elhelyezett csomagokban a gyerekek-
nek. A karácsonyfa ekkoriban náluk nem 
is fenyőfa volt, hanem borovicska – amit 
Pilisszántóról hoztak – ezt díszítették fel. 
A gyerekek napközben szánkózni mentek 
a Klisszára, hiszen akkoriban mindig fehér 
volt a Karácsony. Az ünnepi vacsora ezen a 
napon már bőséges volt, halászlével, rán-
tott hallal és héjában sült krumplival.

1944-ben a második világháború viha-
raiban telt a Karácsony Pomázon is. A 
Szentestéről így ír Szilárdfyné Szalai 
Margit: „Szakadatlanul szóltak az ágyuk 
hol messzebbről, hol azok, amik egé-
szen közelünkbe lettek állítva, elképesz-
tő milyen rázkódást okoztak a vakolat is 
pergett minden felé. (…) állandóan jöt-
tek-mentek a repülők és az egész szent 

éjszakán dobálták az oroszok kis falunkra 
a bombákat. Erősen megrongálták a főút-
vonal házait, tűz is támadt, nem aludtunk 
reggel ötig. Nagymamuka szobájában töl-
töttük az éjszakát.”

Csata László, aki 1935-1959 között taní-
tó volt Pomázon, már arról mesél, hogy 
„A szovjet csapatok 1944. év december 
26-án, karácsony másnapján délelőtt 
vonultak be községünkbe és szállásolták 
el magukat.”.

Az 50-es évek Karácsonyai is szegény-
ségben, de boldogságban teltek. Babos 
Rezső kisgyermekkorából idézett fel egy 
történetet. Ünnep napján átmentek a 
szemben lakó Olga néniékhez, akik szer-
bek voltak. A konyha ilyenkor derékig 
szalmával volt beterítve náluk, és abban 
volt elrejtve a gyerekeknek szánt ajándék. 
Többnyire valami apróság, például alma, 
édesség. A nagyapa, Deda, pedig mit sem 
törődve az esetleges tűzveszéllyel, ott 
pipázott a derékig szalmával beterített 
konyhában.

Ozorai Magdi arról mesélt, hogy Szent-
este napja, december 24-e nem volt 
munkaszüneti nap. Édesanyja rövidített 
műszak után, délután láthatott neki a 
karácsonyi vacsora főzésének, ami min-
dig halászlé, rántott hal, krumpli saláta 
és bejgli volt. A másnapi reggelire a kug-
lóf is ilyenkor sült meg. A karácsonyfájuk 
díszei fehér kartonból kivágott, különbö-
ző formájú fi gurák voltak, színtelen lak-
kal bevonva és csillámporral megszórva. 
Került még a fára ezüstre lefestett dió, 
néhány üvegdísz és házi szaloncukor a 
korábban eltett papírokba csomagolva. 
„Nálunk a Jézuska mindig vacsora előtt 
jött. Persze általában hasznos holmikat 

kaptak a felnőttek, én meg valami mesés-
könyvet vagy játékot. (…) Nagyon szerettem 
ezeket a karácsonyi meghitt estéket.”

Nagy Szilvia

Az állomási 
csonka fenyők 
története
Talán már kevesen 
emlékeznek az 
ötvenes-hatvanas 
évekre, amikor 
a HÉV-állomást 
mindkét oldal-
ról ápolt park és 
árnyas fák szegé-
lyezték.  A virá-

gos parkokban többek között fenyőfák is 
voltak. Azt valószínűleg még kevesebben 
tudják, hogy ezek a fenyőfák miért voltak 
csonkák? A történetüket, amely a háború 
alatti időkre nyúlik vissza, amikor ezek a 
fenyők még kicsi fácskák voltak, az édes-
apámtól hallottam. Pomáz környékén 
nem voltak fenyvesek, viszont közeledett 
a Karácsony, valahonnan fenyőfát kellett 
szerezni. A háborús körülmények miatt 
beszerző körútra kockázatos volt elindulni 
– a pénzről meg ne is beszéljünk –, ezért 
néhány találékony ember kigondolta, hogy 
nosza, a HÉV-állomáson növekvő fácskák 
tetejét levágva, otthonukba karácsonyi 
hangulat varázsolható. A fácskák kibírták 
a csonkítást, és nagyra nőttek, de háborús 
mementóként sokáig láthatták az utazók a 
korabeli találékonyság eredményét.

Ozorai Magdi

AKTUÁLIS

Hangulatképek
régi pomázi
Karácsonyokról

Betlehem a városháza előtti parkban
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A nemrég sok vihart kavart témában 
megtisztelő felkérést kaptam e cikk meg-
írására. Mindenekelőtt jelzem, hogy egy-
felől szándékosan használtam a rendezés 
szót, amely meglehetősen szubjektív 
fogalom és ezért ahány ember, annyifé-
le magyarázata létezik. Másfelől pedig a 
patakkal jó tíz éve foglalkozom, sőt, mun-
kám és szenvedélyem is – már több mint 
két évtizede – a patakok „életben tartása 
és életre keltése.”

A Dera évszázadokkal ezelőtt a pomázi 
szakaszon a völgyében kanyargó patak 
volt. A település terjeszkedett, a völgyet 
ármentesíteni kellett, a patakot egy egye-
nes, mély, ásott mederbe kényszerítették 
(„rendezték”). Ezt úgy tették, hogy elvi-
leg minden árvízi hozama elférjen az új 
mederben, árvíz ne jelenjen meg a lakott 
és művelt völgyben. Tekintettel arra, hogy 
a rendezés(ek) során ezt a kérdést nem 
sikerült műszakilag sem feltétlenül meg-
oldani, az árvízi hozamok pedig rapszo-
dikusak és növekednek, továbbá a meder 
menetközben magától is alakul, a meder-
rendezés és mederfenntartás („újrarende-
zés”), az árvízi biztonság kérdése elő-elő-
kerül. Az árvízi helyzet megelőzéséhez 
nem férhet kétség, a probléma a hogyan-
nal van.

A patakmeder ma már megszokott, 
mondhatni, szakmailag és társadalmilag 
elfogadott, képe az, hogy egyenes, fordí-
tott trapézt formál, aminek alján csordo-
gál a patak kisvízkor, aminek „tetejéig” ér 
árvízkor, és csak fű van az oldalain (rézsűk-
ben). Ha lakott területen el is kell fogad-
ni, hogy a vízelvezető kanálissá tett patak 
„a patak”, akkor is felmerül ezzel több 
probléma:

Szükségszerűen a trapéz alakú meder 
alsó részének „sarkai” töltődnek először, 
hiszen ott a legkisebb a sodrás, ott rakja 
le a hordalékot a patak. Idővel a hozamnak 
megfelelő, többé-kevésbé „félkörívet”, 
lencsét formáló kisvízi meder keletkezik a 
nagy trapézmedren belül. Azokon a szaka-
szokon, ahol eséscsökkenés van a meder-
ben, szintén lerakódik a hordalék. Könnyű 
belátni, hogy az eleve „íves” mederfenék, 
ha a mozgatóerő mindig fennáll, nem 
töltődik tovább feltétlenül, vagyis a töl-
tődést lehet szabályozni, keretek között 
tartani. Ha sok a hordalék, akkor horda-
lékfogó szakaszt kell kialakítani és azt (és 
csak azt) kotorni, amikor feltelik. Ezekkel 
és hasonló tényekkel és szempontokkal 
nem foglalkoznak sem a tervezők, sem a 
hatóságok, de a vízfolyás fenntartói sem. 
A leírt művi mederformát kotrással és 
kaszálással, utóbbi hiányában fakivágás-
sal kell fenntartani, ha a feliszapolódás és 

benövés káros. Sajnos a „károsság” mérté-
kével egyáltalán nem törődnek.

A szakmai háttér javítása érdekében 
az 1980-as évek végén adtak ki magyar 
nyelvű szakkönyvet, amely célja annak a 
rendnek a fi gyelembevétele volt, hogy a 
patak szakaszosan hogyan töltődik, hogy 
a fák árnyékolása kiszorítja a fényigényes, 
medret benövő, növényzetet, stb. Vagyis 
létrehozható egy természetszerű, nulla 
vagy csekély fenntartási igényű vízfolyás, 
ami ráadásul élőhely-teremtő is! (2010-
ben részben erre a könyvre, részben saját 
tervezési munkákra alapozva, egy tervezői 
szabványt is készítettem, így még egy ok, 
amiért nem lehet az információhiányra 
hivatkozni 2019-ben.) 

Ha gondolatban „végigszaladunk” a 
pomázi Derán, akkor emlékezhetünk rá, 
hogy magától „beállt”, ökológiai szem-
pontból helyreállt szakaszokkal bizony 
találkoztunk! Ezekért nagy kár! Az ilyen 
szakaszok kialakulásához idő kell, és 
élőhelyként is ezek a legértékesebbek. 
Bizonyítást nyert az is, hogy a kotrási mun-
kák előtt több védett kistestű halfaj és egy 
védett rákfaj is élt a patakban. Most ezek 
a partra kirakott iszapban és a munkagép 
által a fenékbe taposva „vannak jelen”, az 
új, élőhelyként alig értékes kotort meder-
ben pedig tájidegen rákfajok jelentek meg. 

Nem állítom, hogy nem voltak, nem 
lehettek beavatkozást igénylő szakaszok, 
amelyek pl. károsan töltődtek fel, vagy 
nőttek be, vagy omlott a rézsű, de nem 
tartom valószínűnek, hogy ezért végig kel-
lett kotorni az egész patakot, többszáz fát 
kivágni, védett és nem védett fajok élő-
helyét több km hosszan megszüntetni! A 
patak a Nemzeti Ökológiai Hálózatnak is 
része, talán nem véletlenül! 

A kialakult helyzetben a meder megint 
nem önfenntartó, esetlegesen fog iszapo-
lódni, növényekkel benőni. A lehetőség 

azonban újra adott, ha nulláról indulva is, 
de segítsünk neki újra szépnek, élőnek, 
sőt még szebbnek, még élőbbnek lenni, 
de már úgy, hogy a későbbiekben legfel-
jebb csak célzottan, helyileg, természet-
kímélő módon nyúlunk hozzá! (Az Európai 
Uniós tagsággal számunka is kötelező vált 
már 2000 óta vizeink jó ökológiai álla-
potának kialakítása, így a patakok életre 
keltése, védelme a káros behatásokkal 
szemben.)

A már megtörtént beavatkozások men-
tén javaslom még „kimatekozni” azt is, 
hogy ha a meder aljáról, ami pl. 2-3 m szé-
les, kiveszünk 10 cm vastag iszapréteget, 
az valóban segít-e egy olyan meder árvízi 
állapotán, ami 2-3 m mély, és a „tetején” 
10 m széles. Az iszapot ráadásul nem 
elszállították, hanem a rézsűbe kirakták, 
ahonnan visszafolyhat a mederbe. Ezen 
felül a munkálatokkal érintett rézsűk kivá-
ló megtelepedési, terjedési lehetőséget 
nyújtanak a tájidegen, a Dera mentén már 
jól ismert japánkeserűfű számára. Ez a 
növény a gyökerén keresztül más növény-
fajok fejlődését gátló anyagot bocsát ki. 
A medret nem árnyékolja eléggé, és ren-
geteg, ősszel mederbe törő biomasszát 
termel, amiből sok uszadék keletkezik. 
A mederben lévő hulladék eltávolításának 
sem a kotrás a módja; legjobb lenne, ha 
a mederbe sem kerülne a szemét.  Tény, 
hogy most károkozás nélkül lehet hozzá-
férni a mederben lévő hulladékhoz. Az 
esetleges alámosott partfalak védelmére 
a szárazon rakott kőfal valóban helytaka-
rékos és a lehetőséghez képest tájba illő 
megoldás, sokkal jobb, mint a beton és a 
kővel kitöltött fémhálós rendszerek, de 
vannak ún. mérnökbiológiai megoldások is.

Dukay Igor
természetvédelmi mérnök

természetvédelmi szakértő

A Dera-patak
rendezéséről

 A Dera-patak trapéz alakúra kotort medre

KÖRNYEZETÜNK
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SAJÁT DÖNTÉSÜNK MENNYI HULLADÉK IS 
TERMELŐDIK
Mindenkit arra biztatunk, hogy mielőtt leveszi a polcról az árut, 
– főleg, ha műanyag tartalmú vagy ilyen csomagolású – nézzen 
szét, találhat-e csomagolásmenteset, kizárólag természetes alap-
anyagot tartalmazó fajtát vagy használtat (egyúttal olcsóbbat) 
ugyanabból a termékből?  Gondoljunk a megvásárolt termék 
teljes életútjára és ha azt látjuk az áru vagy annak csomagolása 
rövid idő múlva a kukánkban landol, akkor keressünk alternatívát!

Válasszuk a csapvizet, legyen saját kulacsunk, amit szinte bár-
hol újratölthetünk! Keressük a helyi termékeket, amik mentesek 
a plusz csomagolástól, adalékoktól! Fedezzük fel a pomázi, szent-
endrei, békásmegyeri piacot – menjünk a gyerekeinkkel, unoká-
inkkal, garantáltan élvezni fogják. Vigyük a kosarunkat, vászon 
szatyrainkat, saját dobozainkat, a termelők hálásak lesznek érte. 
Egyre több szupermarketben is elfogadják a hozott dobozt a fel-
vágottas pultnál. Használati tárgyak, gyermekjátékok esetében 
igyekezzünk fa, papír és egyéb természetes anyagokat keresni. 
A ruhavásárlásnál tartózkodjunk a fast fashion termékektől, ne 
vegyünk olyan holmit, amiről sejtjük, hogy egyszer fogjuk csak 
felvenni. Inkább csereberéljünk, nézzünk körbe a használtruha 
piacon. Előre csomagolt ételek helyett igyekezzünk friss, tartósí-
tószer menteseket keresni. Gyümölcsleveket, kekszet, joghurtot 
otthon is készíthetünk a gyerekeknek adalékanyag-mentesen. 
Ételrendelésnél próbáljunk magunk elmenni az ételért saját étel-
hordóval, kerüljük az egyszer használatos műanyag tányérokat, 
evőeszközöket, szívószálat.

MIT CSINÁLJUNK A FELESLEGGEL?

Amennyiben egy tárgy számunkra már felesleges, először gon-
doljuk végig, adhatunk-e annak új szerepet, esetleg más használ-
ni tudja-e még, mielőtt kidobjuk. Ha tehetjük, vegyük a drágább, 
de tartósabb, jobb minőségű holmit, ne a ránézésre is silányat, 
amit rövidesen ki is dobhatunk.  Ha már elkerülhetetlen a vásárlás 
és a csomagolás, részesítsük előnyben a papírt, üveget, esetleg a 
fémet, használat után pedig törekedjünk a keletkezett hulladék 
szelektív gyűjtésére. 

A házhoz menő szelektív hulladék gyűjtésén kívül még sok 
lehetőségünk van az egyes feleslegessé vált holmik megfelelő 
elhelyezésére. A teljesség igénye nélkül összegyűjtöttük a legkö-
zelebbi pomázi vagy környékbeli gyűjtőpontokat, megoldásokat:

Az üveget Pomázon a Huszár utca és Álmos utca sarkán elhelye-
zett gyűjtőszigeten (Postával szemben) helyezhetjük el, illetve a 
pomázi Sparban és a Coopban.

Használt, jó állapotú ruhák esetében a csereberét, az adomá-
nyozást vagy a ruhagyűjtő konténereket javasoljuk, ez utóbbi leg-
közelebb a budakalászi Metro parkolójában, vagy a szentendrei 
okmányiroda parkolójában található. A Sulizsák (iskolai ruhagyűj-
tés: https://sulizsak.hu/) illetve a Zoknicsere program (https://
zoknicsere.hu/) is kiváló alternatívát kínál.

A használt sütőolajat semmiképp ne engedjük le a lefolyón 
vagy öntsük ki a földre. A pomázi MOL töltőállomásnál illetve a 
HÉV-állomásnál található Coopban gyűjtik ezeket. 

A zöld hulladékot komposztálhatjuk saját otthonunkban, ezzel 
kiváló talajjavítóval tudjuk ellátni a kertünket.

Az elemek megfelelő elhelyezésére lehetőség van több helyen 
is városunkban: Spar, Mátyás Király Általános Iskola, Hétszínvirág 
Óvoda, Coop, Sina Vill Villamossági Szaküzlet.

A használt fényforrások leadhatók a Sina Vill Villamossági 
Szak üzletben és a Coopban.

A szentendrei Dobogókői úton lévő Intersparban E+E gyűjtő-
pont található, ahol leadhatóak a mobiltelefonok, CD-k, DVD-k, 
kisebb elektromos és elektronikai termékek, elemek, fénycsövek, 
izzók. Itt szintén található egy aludoboz visszaváltó automata.

MINÉL KEVESEBB HULLADÉKOT!
A kommunális kukába csak az kerüljön, amit már sehogyan sem 
tudunk újrahasznosítani! Hétről hétre a célunk az legyen, hogy 
minél kevesebb legyen a szemetünk, ne pedig az, hogy minél job-
ban meg tudjuk tömni a kukánkat!

Ismerjen meg bennünket!  Találkozzunk januártól kéthetente hét-
főn 18:00-kor a Művelődési Házban!

Olvasson minket a Pomázi Polgárban!
Januári témánk: Téli madáretetés, madárbarát kertek

Farkas Melinda – Pomázi Ökokör

A hulladék sorsa otthon és azon túl...
Cikkünk a novemberben megjelent írásunk folytatása

KÖRNYEZETÜNK
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Márton-napi hírek
Az elmúlt hetekben lelkesen készül-
tünk egyik legkedvesebb hagyomány-
ápoló ünnepünkre, a Márton-napra. 
A gyerekek dalokat, verseket tanultak, 
lámpást barkácsoltak a felvonulásra. 
A szülők is boldogan vállaltak felada-

tot, az anyukák, nagymamák fi nom sütiket készítettek, az apukák, 
nagypapák segítettek a bonyolultabb lámpások elkészítésében. 
Este 17 órakor találkoztunk a katolikus templomban. A gyerekek 
rövid jelenetben mutatták be Szent Márton jeles cselekedeteit, 
majd közös ének csendült fel.

A templom előtt várt minket a Martinsmann, vagyis a felvonu-
lás élén haladó, piros köpenyes lovas. Az ő vezetésével vonult 
át a hosszú, lampionos, éneklő menet az iskolába. Itt már égett a 
gyönyörű Márton-napi tűz, aminek fényénél a gyerekek, szülők és 
tanárok újra dalra fakadtak.

Ezután következett a süteményosztás, teázás, a felnőttek egy kis 
forralt borral is melegedhettek.

Csodálatos estét töltöttünk együtt. Köszönjük mindenkinek a 
segítséget.

Balog Ilona Katalin
intézményvezető

Advent a Sashegyiben
Az ősz folyamán több fontos esemény valósult meg iskolánk-
ban, mint például alsós-, felsős- és középiskolai nyílt napok, 
ahol sok érdeklődő jelent meg. November 26-án diákjaink szá-
mára Pályaorientációs napot tartottunk, míg párhuzamosan 
szakmai napot szerveztünk pedagógusaink számára ugyanezen a 
napon. Általános iskolás diákjaink szép számmal, és még szebb 
eredménnyel vettek részt a Bolyai matematika és magyar ver-
senyeken. Gimnazista diákjaink pedig az OKTV versenyeken 
öregbítették gimnáziumunk hírnevét. 

Elérkezve a decemberhez, nagy az izgalom és készülődés, 
hiszen Advent van. Ez nálunk, a Sashegyiben sincs másképp. Mind 
a diákok, mind a pedagógusok együtt várjuk az első gyertyagyúj-
tást, amit minden évben a közös adventi koszorún meg is szoktunk 
tenni, s közben karácsonyi dalokat énekelünk. Mindannyiunknak 
meghitt, örömteli pillanatok ezek, hiszen mindenki szereti a szé-
pet, izgatott az ünnepek előtt, amelytől oly sok szép lelki élményt 
vár. Decemberben több, az ünnephez kapcsolódó esemény lesz 
intézményünkben, így a hagyományos Adventi vásár, Karácsonyi 
jótékonysági gála, iskolai karácsonyi ünnepség, és december ele-
jén még a Mikulás is jön. Szeretettel várunk minden érdeklődőt 
az iskolánk tornatermében megrendezésre kerülő Adventi vásár-
ra, amelynek időpontja december 14-e, szombat délelőtt. A teljes 
dolgozói kör nevében Áldott Karácsonyt, és Boldog Új Esztendőt 
kívánok minden sashegyis és nem sashegyis szülőnek, diáknak és 
pomázi lakosnak! 

Nagy Koppány Lászlóné
igazgató

DIÁKÉLET

Asztaltenisz Diákolimpia
Az elmúlt napokban Bruckerné 
Mikula Ildikó testnevelő kíséretében 
mérettette meg magát iskolánk asz-
talitenisz válogatottja Szentendrén. 
Fantasztikus eredmények születtek:

November 14-én az V. korcsopor-
tos Diákolimpia területi fordulóján 9. és 10. évfolyamosok ellen 
lehengerlő győzelmet arattak a G. Szabó fi úk, ezzel továbbjutot-
tak a megyei döntőre. G. Szabó István (8.a) 1., G. Szabó Gábor (8.a) 
2. helyezést ért el.

November 15-én a korcsoportos Diákolimpia területi csapat-
bajnokságán III-IV. korcsoportban 3. helyezést ért el a Mátyás 
csapata, a tagok: Kerényi Márk 8.a, Koncsik Márk 8.a, Pásztor 
Lajos 8.a. Az egyéni verseny I-II. korcsoportjában 2. helyezést 
ért el Brucker Máté (4.b), a III-IV. korcsoportban 1. helyen végzett 
Koncsik Márk (8.a), ő képviseli a körzetet és iskolánkat a megyei 
döntőn. Rajtuk kívül Horváth Péter (8.a) tanulónk is tisztességgel 
helytállt az erős mezőnyben. Gratulálunk az összes indulónak, 
köszönjük, hogy öregbítették iskolánk hírnevét!

Sakk sulibajnokság
Ebben a tanévben is összemérte erejét az iskola sakkozóinak 
legjava, hogy megküzdjenek a sakkbajnoki címért. A november 
12-én megrendezett meghívásos versenyben az iskola 14 leg-
jobb sakkozója küzdött 5 fordulóban. A szervezést és lebonyolí-
tást idén is Nizák András és Selley Laci bácsi vállalta magára.

A nagy csata után a következő végeredmény született:

Név Osztály Pont

I. Pantocsik Péter 5. a 15

II.
Kerényi Márk 8. a 12

Pásztor Lajos 8. a

III.

Hrabina Márk 3. c 11

Mihály Zsolt 5. b

Seres Barnabás 3. c

Bátonyi Bence 3. c 10

Fazekas István 4. b

Kovács Levente 5. a 9

Kovács Máté 3. c

Lotreá Amália 4. b

Letonai Bese 3. c

Magyar Bence 2. a

Fekete Sámuel 2. a 5

Gratulálunk a sulibajnoknak, a 100%-os teljesítménnyel győzel-
met elért Pantocsik Péternek és minden résztvevőnek, akik jövőre 
újra megmérkőzhetnek a bajnoki címért!

Mátyás suli Német suli

Sashegyi suli

A hagyományápolás 
jegyében Minden-
szentek alkalmából 
mécsest helyeztek 
el tanulóink a sváb 
keresztnél
a Waldangelloch 
téren
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Harmonikás növendékeink 
sikerei
A 2019. szeptember 18-22. között Castel-
fi dardoban (Olaszországban) megrendezésre 
kerülő Harmonika   Világversenyen  rendkívül 
erős mezőnyben Szokolai Lóránt a TWMI harmo-
nikás növendéke 12. helyen végzett – egyedül 
képviselve Magyarországot. Szép lezárása volt 
ez harmonikás pályafutásának, mivel Lóránt 
a budapesti Bartók Béla Zeneművészeti 
Gimnázium cselló tanszakán tanul tovább. 
2019. október 18-23. között Budapesten ren-
dezték meg a IV. Danubia Talents Nemzetközi 
Zenei Versenyt. Nagy Réka harmonikás növen-
dékünk  abszolút első helyezést ért el. Ezen a 
versenyen 22 országból 200 versenyző indult 
különböző hangszeres kategóriában és mind-
össze 15 versenyző nyerte el a kiemelt első 
helyet.

Gratulálunk mindkét növendékünknek és felkészí-
tő tanáruknak – Szokolai Zoltánnak is és további 
sok sikert kívánunk nekik!

ARTISJUS
Zenetanári díjat 
kapott
Pozsár Eszter

Szeretettel gratulálunk 
Pozsár Eszter kolléga-
nőnknek, aki az ARTISJUS 
Zenei Alapítványának 
Zenetanári Díjában ré-
 szesült.

Eszter a TWMI kiváló zenetanára, jazz-
szaxofon előadóművész. Nevéhez fűződik 
a háromévenként Pomázon megrendezésre 
kerülő Országos Szaxofon verseny létreho-
zása és szervezése, vala mint a jazz-szaxofon 
és a jazz-fuvola alapfokú tantervének elké-
szítése. A jazz-fuvola és szaxofon okta-
tása mellett iskolánkban zeneterápiás 
szemléletű csoportos fejlesztő foglalkozásokat 
is tart, amely tavaly bekerült a Magyar Alapfokú 
Művészetpedagógiai Értéktárba.
„Az improvizáció jelentősége és használa-
ta az alapfokú zeneiskolában” című jó gyakorla-
tát – amely az Országos Refe ren ciaintézményi 
Hálózat Adatbázisának részét képezi – több 
zeneiskola vette át és használja a zenét tanuló 
gyerekek örömére.

Nagy örömmel és büszkeséggel tölt el minket, 
hogy Eszter a TWMI tantestületének tagja és 
további sikereket kívánunk!

DIÁKÉLET

Zeneiskola
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Kis türelmet kérünk...
Kedves Kutyát Bejelentők!

Sajnos autónk nincs már, így mindhárom egyesületi tagunk a saját 
autójával szállítja az élelmet és a kutyákat. Olyan helyzet is van, 
hogy autó nélküli aktivistánk dolgozik a menhelyen. Tehát nem 
tudunk minden bejelentésre azonnal kimenni. 

Annyi türelmet kérünk mindenkitől, amennyit mi is tanú-
sítunk menhelyi életünk jelenlegi (bizonytalan) szakaszában!

Több pályázatot is adtunk be (sajnos sikertelenül) és többször 
kértünk segítséget autó vásárláshoz (szintén sikertelenül), de 
bízunk benne, hogy belátható időn belül meg tudjuk oldani ezt a 
számunkra is (szó szerint) életbevágó kérdést.

Megértéseteket köszönjük!
Szilvi – pomázi menhely

NYÍLT TÉR

KeddKeddKedd

CsütörtökCsütörtökCsütörtök

PéntekPéntekPéntek

GólyahírekGólyahírekGólyahírek



December
8-án 8–20 óráig
Herkules (Budakalász)
15-én 16–20 óráig
Kőhegy Gyógyszertár (Pomáz)
22-én 16–20 óráig
Viktória (Budakalász)
Karácsonyi ünnepek alatt:
24-én 13–20 óráig
25-én 8–20 óráig
26-én 8–20 óráig
István Király (Pomáz)
29-én 8–20 óráig
Viktória (Budakalász)

A gyógyszertárak vasárnapi  
és ünnepi ügyelete

Római katolikus miserend
Vasárnap
8:00: (Pomáz – plébániatemplom)
(9:30 Csobánka – templom)
11:00 (Pomáz – plébániatemplom!
18:00 (Pomáz – plébániatemplom)

Hétköznap
hétfő, csütörtök 7:00 (plébániatemplom)
kedd, péntek 18:00 (plébániatemplom)

Szombat – előesti vasárnapi mise
18:00 Szent Miklós kápolna!

A nyári miserend is a fenti időpontok 
szerint alakul.

Lejtényi Emánuel
plébániai kormányzó

István király
Gyógyszertár

Vörösmarty

12. szám       2019. december12. szám       2019. decemberPomázi Polgár XXVIII. évfolyam

T É L I   N A P F O R D U L Ó 

A Honalapítás Emlékmű Egyesület 
2019. december 21-én 15 órától 

Pomázon, a Klisszán lévő emlékműnél tartja 
hagyományos téli napfordulós ünnepségét, 

amelyre szeretettel meghívja Önt és kedves családját.

Vendégünk:
Leidinger István polgármester úr

és Dr. balázs József tanár úr

Előadás címe: 
„miért december 24-én van karácsony?”

A műsorban közreműködnek:
A pomázi zeneiskola méhes-kara, 

Halma marci és mások.
Az érdeklődőket pogácsa, forralt bor és tábortűz várja.

S a j t ó kö z l e m é n y

A „HÁsZ” Építőipari Kft. 58,95 millió forint vissza nem 
térítendő támogatást nyert a „Mikro-, kis- és középvállal-

kozások eszközberuházásainak támogatása Pest megye 
területén” című pályázati kiíráson „A HÁsZ Kft. eszközberu-

házása” megnevezésű beruházásával. 

A támogatás forrása:

Pest megye Területfejlesztési Koncepciója 2014-2030 és 
Pest megye Területfejlesztési Programja 2014-2020 megva-

lósításához nyújtandó célzott pénzügyi támogatás

A támogató neve:

Pénzügyminisztérium

A fejlesztés célja a cég építőipari és asztalosipari tevékeny-
ségének kapacitásbővítése, valamint a termelés színvonalá-

nak növelése volt.

A megvalósítás helye:

2314 Halásztelek, Mária u. 36/A

A támogatott tevékenység megkezdésének 
és befejezésének időpontja:

2018. év 08. hó 01-től 2019. év 10. hó 14-ig  

A projekt keretében földmunkagépek és asztalosipari gépek 
kerültek beszerzésre. A fejlesztés nagymértékben hozzájá-
rul a cég termelékenységének javulásához, modernizálásá-
hoz, versenyképességének, hatékonyságának növeléséhez, 

valamint a foglalkoztatottak számának növeléséhez.

eladó építési telek
LKe 3-as övezetben, 1435 
nm-es közművesített telek 
eladó a református temp-
lomhoz közel, csendes 
helyen, szép kilátással.  
Telefon: 20/373-1676

Bojler szerViz
Hajdu és olasz bojlerek

javítását, cseréjét,
vízkőtelenítését vállalom

a hét bármely napján.
Tel.: 06-30/708-6052

Villanyszerelés
•	 elektromos	hibaelhárítás,
•	 szerelvények	(biztosítéktábla,	

konnektorok,	kapcsolók	cseréje)
•	 fogyasztók	szakszerű	bekötése,
•	 bojlerek	javítása	–	vízkötelenítése,
•	 lámpatestek	szerelése	–	javítása.

Tel: 06 30 879-0635
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p o l g á r
Pomáz Város Önkormányzatának havonta megjelenő lapja XXVIII. évfolyam 12. szám ingyenes

advent – a várakozás időszaka

Maradok az, 
aki voltaM

Interjú Hardi Péter alpolgármesterrel

a dera-patak 
rendezéséről
Dukay Igor cikke

5. oldal14. oldal

városunk 
pénzügyi 
helyzetéről

4. oldal

2019.
december
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